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Majówka w Ogrodzie Botanicznym

Prof. Franz Kockel wyró¿niony medalem UAM Wyk³ad ministra Zbigniewa Æwi¹kalskiego

Minister rozwoju Regionalnego El¿bieta Bieñkowska z wizyt¹ w PoznaniuKoncert papieski
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KKalendarium
•• Uczestnicy nadzwyczajnego posiedzenia
Senatu oraz Rady Wydzia³u Nauk
Geograficznych i Geologicznych uczcili
pamiêæ zmar³ego w dniu 5 marca br. prof.
UAM dr. hab. Jana Tamulewicza.

•• VII zwyczajne posiedzenie Senatu
odby³o siê 28 kwietnia w Ma³ej Auli, w pro-
gramie znalaz³y siê m.in. wniosek w spra-
wie wszczêcia postêpowania o nadanie
tytu³u doktora honoris causa UAM prof.
Gardowi Albertiemu, zatwierdzenie spra-
wozdania z wykonania planu rzeczowo-
finansowego za 2007 r. i udzielenie abso-
lutorium rektorowi. Ponadto Senat wyrazi³
zgodê na zmiany w strukturze organiza-
cyjnej na Wydziale Chemii: utworzona
zosta³a Pracownia Chemii Bioanalitycznej,
zaœ Zak³ad Chemii Ogólnej przekszta³cony
zosta³ w Pracowniê Chemii Ogólnej, a na
Wydziale Filologii Polskiej i Klasycznej 
w Instytucie Filologii Polskiej utworzony
zosta³ Zak³ad Literatury i Kultury
Nowoczesnej. 

•• „Indie – nieznany œwiat” konferencja
studencka zorganizowana przez Ko³o
Naukowe Stosunków Miêdzynarodowych
oraz Sekcjê Indyjsk¹ „Satya”
Studenckiego Ko³a Naukowego przy
UAM zosta³a zorganizowana 7 maja 
w Instytucie Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa UAM. Konferencja zosta³a
podzielona na trzy bloki tematyczne: Indie
na arenie miêdzynarodowej, p³aszczyzny
rozwoju Indii oraz spo³eczeñstwo Indii.

•• XIII edycja „Wampiriady” – czyli
ogólnopolskiej akcji honorowego krwio-
dawstwa wœród studentów rozpoczê³a siê
5 maja. Jako pierwsi swoj¹ krew oddali
studenci UAM. „Wampiriada” jest cyk-
liczn¹ inicjatyw¹, ciesz¹c¹ siê z roku 
na rok coraz wiêkszym zainteresowaniem
wœród studentów. Œwiadczy o tym przede
wszystkim systematycznie zwiêkszaj¹ca
siê liczba zebranej krwi. Od niedawna 
w ramach „Wampiriady” poszukiwani s¹
dawcy szpiku koœci. Do akcji przy³¹czaj¹
siê kolejne poznañskie uczelnie. W tym
roku „Wampiry” odwiedzi³y: Uniwersytet
im. Adama Mickiewicza, Politechnikê
Poznañsk¹, Akademiê Ekonomiczn¹,
Akademiê Sztuk Piêknych, Akademiê

Wychowania Fizycznego oraz po raz pierw-
szy Uniwersytet Medyczny i Wy¿sz¹ Szko³ê
Hotelarstwa i Gastronomii. Organizatorem
przedsiêwziêcia jest Niezale¿ne
Zrzeszenie Studentów we wspó³pracy 
z Regionalnym Centrum Krwiodawstwa i
Krwiolecznictwa. 

•• Cz³onkowie Polskiego Towarzystwa
Geograficznego spotkali siê 13 maja w
Collegium Geographicum. W programie
znalaz³ siê wyk³ad dr. Micha³a
Mêczyñskiego z Instytutu Geografii
Spo³eczno-Ekonomicznej i Gospodarki
Przestrzennej UAM pt.:
„Rozprzestrzenianie siê technologii infor-
macyjno–komunikacyjnych w Polsce 
w latach 1990-2005 – przyk³ad kodu
kreskowego”. 
Po wyk³adzie zaprezentowany zosta³ pro-
gram odczytów na przysz³y rok. Ju¿ 14
paŸdziernika us³yszeæ bêdzie mo¿na
wyk³ad mgr Hanki Jefimowicz o „siêganiu
tego, co zwyczajnie nieosi¹galne”. 

•• 15 maja obchodzony by³ jako Dzieñ
Tunezyjski. W trakcie imprezy mo¿na by³o
wys³uchaæ wyk³adu Ambasadora Republiki
Tunezji Béchir Chebaane pt. „Tunezja 
w obliczu œwiatowych przemian: wyzwania,
przedsiêwziêcia i inicjatywy”, poznaæ
potrawy kuchni tunezyjskiej a tak¿e uczest-
niczyæ w wieczorze artystycznym.
Organizatorem Dnia Tunezyjskiego by³
Instytut Jêzykoznawstwa UAM.

•• W ramach wyk³adów otwartych na
Wydziale Prawa i Administracji 15 maja
mo¿na by³o wys³uchaæ referatu pt. „Nowe
zasady dostêpu do zawodów prawniczych”,
który wyg³osi³ prof. dr hab. Zbigniew
Æwi¹kalski, minister sprawiedliwoœci RP.
Organizatorem wyk³adu by³ Wydzia³ Prawa 
i Administracji UAM. 

•• Kurs pt. „Mikroskopia Elektronowa 
i Mikroanalityka” odbêdzie siê w dniach
26–30 maja w Pracowni Fizykochemii
Materia³ów i Nanotechnologii w Œremie.
Kurs poprowadzi dr Zofia Luklinska 
z Queen Mary University of London 
i bêdzie on obejmowa³ 15–godzinne
szkolenie z zakresu: podstawy mikroskopii
elektronowej SEM i TEM, mikrofotografii

oraz mikroanalityki (mikrodyfrakcja,
mikroanaliza chemiczna). Koordynatorem
kursu jest prof. Jerzy J. Langer. Zg³oszenia
mo¿na sk³adaæ pod adresem:
tme@amu.edu.pl lub pod numerami: fax:
061 283 36 22, tel.: 061 282 89 30. Dla
studentów, doktorantów i pracowników
nauki wstêp wolny – po uprzednim zg³osze-
niu uczestnictwa. Organizatorem kursu
jest Pracownia Fizykochemii Materia³ów 
i Nanotechnologii Wydzia³u Chemii UAM 
w Œremie. 

•• JUWENALIA 2008 – maj miesi¹cem
juwenaliowych imprez; w tym roku w pro-
gramie znalaz³y siê cykle spotkañ kultural-
no–naukowych, meetingi sportowe oraz
szereg przedsiêwziêæ towarzysz¹cych, even-
ty klubowe oraz plenery koncertowe: Wielkie
Grillowanie UAM, Agronalia, Polibuda Open
Air, Artenalia, Medykalia Open Air. 

•• Wielkie Grillowanie UAM urz¹dzono 
w dniach 14–15 maja na Morasku.
Podczas imprezy mo¿na by³o uczestniczyæ
w turniejach miêdzywydzia³owych, rajdzie
rowerowym oraz pos³uchaæ muzyki – na
scenie pojawili siê Erijaf Massie, Jamal
oraz Ca³a Góra Barwinków. W trakcie 
grillowania – tradycyjnie ju¿ prezentowa³y
siê ko³a naukowe, a studenci mieli okazjê
zapoznaæ siê z dzia³alnoœci¹ Parlamentu
Samorz¹du Studentów. 

•• Pochód Studentów odbêdzie siê 
29 maja. Pocz¹tek o godz. 18.00 na placu
Adama Mickiewicza. Pochód otworzy
trwaj¹cy do 31 maja „Festiwal Muzyczny
Juwenalia na £êgach Dêbiñskich”.
Równie¿ na 29 maja, oko³o godz. 19.00,
przewidziano „Miêdzyuczelniane regaty 
w ósemkach wioœlarskich, czyli: Warto œci-
gaæ siê Wart¹”. W konkurencji udzia³
wezm¹ 4 uczelnie (Politechnika
Poznañska, UAM, AWF i Uniwersytet
Medyczny). Start regat jest przewidziany
przy moœcie Przemys³a I (ul. Hetmañska),
natomiast meta na wysokoœci 
ul. Wioœlarskiej – wschodni brzeg Warty, 
ul. Bielniki – zachodni brzeg Warty.
D³ugoœæ trasy to ok. 1 kilometr, czyli wyœ-
cig bêdzie trwa³ oko³o 3 minuty. Trasa
prowadzi w dó³ rzeki, a wiêc ³odzie bêd¹
p³ynê³y z pr¹dem rzeki. mz
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G³ówn¹ ide¹ pikniku jest promocja wiedzy na temat
Programu LLP Erasmus oraz rozpowszechnienia

informacji wœród studentów polskich o mo¿liwoœciach
wyjazdu na stypendia zagraniczne, jakie oferuje im
UAM. Obchody s¹ organizowane przez Erasmus
Student Network UAM Dzia³ Programów Miêdzy-
narodowych i Wspó³pracy z Zagranic¹ oraz
zagranicznych studentów UAM. 

Specjalnie dla polskich studentów UAM zorgani-
zowano na  tym pikniku namioty narodowe, w których

mo¿na by³o z  zagranicznymi  stypendystami  progra-
mu LLP Erasmus U=D. Udziel¹ oni pe³nej i rzetelnej
informacji o tym, jak naprawdê wygl¹da studiowanie
na ich uniwersytetach. Podczas pikniku bêdzie mo¿na
równie¿ zagraæ w charakterystyczne dla danego kraju
gry, np. francuskie boule. Wielkiemu grillowaniu
towarzysz¹  narodowe potrawy, z których s³yn¹ kraje
europejskie, a nawet azjatyckie. Wszyscy uczestnicy
pikniku mog¹  spróbowaæ szczêœcia w erasmusowej
loterii. na

Wdniu 26 kwietnia 2008 roku na Wydziale Nauk
Geograficznych i Geologicznych Uniwersytetu

im. Adama Mickiewicza odby³ siê jubileuszowy Zjazd
z okazji 85-lecia Studenckiego Ko³a Naukowego
Geografów im. Stanis³awa Paw³owskiego, w którym
uczestniczy³o ponad 160 osób. Swoj¹ obecnoœci¹ Zjazd
uœwietni³ syn Stanis³awa Paw³owskiego – prof.
Zbigniew Paw³owski. Honorowym patronatem Zjazd
obj¹³ JM Rektor UAM, prof. dr hab. Stanis³aw Lorenc.
Podczas Sesji Jubileuszowej Zjazdu Opiekun SKNG,
prof. dr hab. Andrzej Kostrzewski przedstawi³ his-
toriê Ko³a. Natomiast obecny prezes SKNG Janusz
Górny zaprezentowa³ dzia³alnoœæ SKNG w latach
2003-2008, czyli od czasu poprzedniego Zjazdu. W
trakcie tej czêœci Zjazdu nadano równie¿ godnoœæ
Cz³onka Honorowego wybitnym geografom i by³ym
dzia³aczom Ko³a oraz wrêczono dyplomy 85-lecia
SKNG. W trakcie przerwy uczestnicy zapoznali siê z
wystaw¹ przygotowan¹ z okazji jubileuszu oraz
zwiedzali budynek WNGiG oraz siedzibê SKNG. W
trakcie Sesji Naukowej Zjazdu przedstawiono referaty
dotycz¹ce aktualnej dzia³alnoœci poszczególnych
sekcji specjalistycznych i grup problemowych
Studenckiego Ko³a Naukowego Geografów. 

Wieczorem tego samego dnia w Domu ¯o³nierza
odby³ siê Bal Jubileuszowy, który rozpocz¹³ siê
uroczystym toastem za pomyœlnoœæ Ko³a i wszystkich
osób z nim zwi¹zanych. Uczestnicy mi³o spêdzili czas
tañcz¹c i wspominaj¹c czasy swojej dzia³alnoœci w Kole
oraz wykonuj¹c szereg pami¹tkowych fotografii.

Janusz Górny
prezes SKNG UAM

Majówka z Erasmusem 
– X-lecie programu LLP Erasmus na UAM

Œwiat w nanoskali 
Rozstrzygniêto konkurs architektoniczny na siedzibê

Centrum Bio-Nano-Technologicznego, które ma
powstaæ na Morasku. Spoœród prac przedstawionych
przez pracownie urbanistyczne zwyciê¿y³ projekt
Jerzego Gurawskiego. Myœl jest, projekt obiektu, w
którym bêdzie ona realizowana, wybrany. 

– Có¿, „wystarczy zbudowaæ” obiekt i wype³niæ go
myœl¹ - zwracam siê do koordynatora zaprojektowanego
Centrum Bio-Nano-Technologicznego, prof. Stefana
Jurgi.

– Projekt bêdzie treœci¹ i dzia³aniem wype³niony po
brzegi. Jest to idea czterech uczelni: Politechniki
Poznañskiej, Uniwersytetu Przyrodniczego,
Uniwersytetu Medycznego i UAM. W badania 
i dzia³ania wejdzie potencja³ naukowy tych uczelni, po
to, by w szerokim wymiarze zajmowaæ siê zastosowa-
niami nanotechnologii w medycynie i biologii. Taka jest
ogólna myœl. Projekt bêdzie realizowany przez dok-
torantów; bêdzie utworzone du¿e, interdyscyplinarne 
w zamyœle, nawet miêdzynarodowe studium dok-
toranckie, nadzorowane przez profesorów i specjalistów
wielu dziedzin, a wiêc medycyny, biologii, biologii

molekularnej, nanotechnologii; pod k¹tem postrze-
ganym przez fizyków, przez kolegów z medycyny. W tym
sensie bêdzie powstawa³a nowa jakoœæ, która poka¿e
potencja³ intelektualny Poznania. 

Z drugiej zaœ strony bêdzie przyczynia³a siê do roz-
woju nauki ca³kowicie pozbawionej tradycyjnego „szu-
fladkowania”. Jest coraz wiêksze zrozumienie w
spo³eczeñstwie, ¿e tylko konsolidacja daje efekty
wymierne. Wspólne dzia³ania specjalistów, którzy siê
rozumiej¹, mieæ bêd¹ z pewnoœci¹ du¿y wspó³czynnik
sukcesu. len

85-lecie Studenckiego Ko³a Naukowego Geografów
im. Stanis³awa Paw³owskiego

Toast na Balu Jubileuszowym; Opiekun SKNG 
w otoczeniu „obecnego i by³ych Prezesów Ko³a”
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Formalnie i zgodnie z definicj¹ studiów doktoranc-
kich zawart¹ w ustawie z 27 lipca 2005 r. Prawo o

szkolnictwie wy¿szym, studia doktoranckie s¹ trze-
cim poziomem edukacji akademickiej. Ten etap
kszta³cenia budzi jednak wci¹¿ wiele pytañ i w¹tpli-
woœci, pytañ, w¹tpliwoœci. Próbuj¹ je rozwi¹zywaæ
poszczególne uczelnie, ka¿da po swojemu. UAM
równie¿. Szuka siê odpowiedzi miêdzy innymi na
pytania, jakie s¹ zadania promotorów, jaka jest sytu-
acja doktorantów spoza uczelni, jak w tym kontekœcie
wygl¹daj¹ ich obowi¹zki dydaktyczne jak rozs¹dnie
gospodarowaæ funduszem przeznaczonym na pomoc

socjaln¹, na stypendia naukowe. Tych odpowiedzi
mo¿na szukaæ indywidualnie w ka¿dej szkole, ale
mo¿na te¿ o nich dyskutowaæ w szerszym gronie. 

– W³aœnie tê formê zaproponowaliœmy przedsta-
wicielom innych polskich uniwersytetów, innych uczel-
ni. Zaprosiliœmy ich, rozpoczêliœmy debatê, podjête
zosta³y wnioski – powiedzia³a prorektor UAM, 
prof. S³awomira Wronkowska-Jaœkiewicz.

Szerzej o tych zagadnieniach 
w nastêpnym numerze „¯ycia Uniwersyteckiego”. len

Doktoranci na miêdzynarodowych warsztatach

Ogólnopolska debata w Poznaniu 
Jaki jesteœ doktorancie? 

Wkwietniu br. Centrum Integracji Europejskiej
UAM zorganizowa³o miêdzynarodowe warsztaty

dla doktorantów. Celem spotkania by³o zdobycie przez
m³odych badaczy dodatkowych umiejêtnoœci, niezwykle
wa¿nych z punktu widzenia rozwoju kariery w miêdzy-
narodowym œrodowisku naukowym. Adresatami warsz-
tatów byli doktoranci z krajów nale¿¹cych do tzw.
Inicjatywy Œrodkowoeuropejskiej (Central European
Initiative – CEI). Wybór tej grupy docelowej podyk-
towany by³ m.in. zaanga¿owaniem Centrum w promocjê
CEI w Polsce. Ponadto projekt dotycz¹cy warsztatów
wygra³ grant przyznawany dwa razy do roku przez tê
organizacjê. Partnerem Centrum by³a Elettra
Synchrotron Light Source Triest we W³oszech. 

W warsztatach wziê³o udzia³ 24 doktorantów, 
3 badaczy z tytu³em doktora i 3 studentów z
nastêpuj¹cych krajów: Bia³oruœ, Chorwacja, Czechy,
Mo³dawia, Rumunia, Serbia, S³owacja, S³owenia,
Ukraina i Polska. Zdecydowan¹ wiêkszoœæ stanowili
naukowcy reprezentuj¹cy nauki przyrodnicze, mate-
matyczno-informatyczne, ale tak¿e ekonomiê i nauki
spo³eczne.

Wszystkie zajêcia odby³y siê na Wydziale Fizyki
UAM. 

Program warsztatów, realizowanych w jêzyku 
angielskim obejmowa³ nastêpuj¹ce modu³y:
Communication in a multicultural scientific environ-
ment; Research funding through the FP7 and mobility
programmes; Research Project Management;
Commercialization of scientific research. Zajêcia

poprowadzili: dr Hanna Mamzer z Instytutu Socjologii
UAM, Joanna Bosiacka-Kniat z Regionalnego Punktu
Kontaktowego 7PR, Martina Kurisova i dr Mauro
Zambelli z Sincrotrone Trieste, S.C.P.A., AREA Science
Park.

Jednym z elementów programu by³a prezentacja dr.
E. Snezhko z Bia³orusi, laureata nagrody „From
research to enterprise CEI” poœwiêcona komercjalizacji
wyników jego osi¹gniêæ badawczych. Ewaluacja projek-
tu wypad³a bardzo pozytywnie. Uczestnicy podkreœlali,
¿e s¹ zainteresowani kontynuowaniem tego typu
szkoleñ w przysz³oœci. Szczególnie istotny dla nich by³
fakt, ¿e zajêcia odbywa³y siê w jêzyku angielskim i w
„miêdzynarodowym towarzystwie”, co da³o dodatkowy
atut warsztatów i czyni³o je bardziej atrakcyjnymi.
Uczestnicy zadeklarowali chêæ kontynuowania
wspó³pracy i udzia³u w przysz³ych wspólnych projek-
tach zarówno o charakterze naukowym, jak i szkole-
niowym. 

Kolejna edycja warsztatów, poœwiêcona praktycznym
umiejêtnoœciom z zakresu zarz¹dzania projektem
badawczym, po³¹czona ze zwiedzaniem laboratorium
synchrotronowego odbêdzie siê w Trieœcie. Pozytywna
ocena warsztatów przez uczestników zaowocowa³a uru-
chomieniem specjalnego forum, które jest okazj¹ do
rozwijania kontaktów naukowych, ale tak¿e
nawi¹zywania przyjaŸni. Projekt zosta³ wsparty przez
Rektora UAM, Urz¹d Miasta Poznania, Fundacjê UAM
oraz Wielkopolski Punkt Informacyjny Europe Direct.
Koordynatorem projektu by³a Joanna Morawska. na
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„Droga œw. Jakuba” – europejskie dziedzictwo kul-
turowe w Polsce prze¿ywa prawdziwy renesans. Temat
ten poruszaliœmy ju¿ w listopadzie ubieg³ego roku, jed-
nak ze wzglêdu na jego aktualnoœæ, prê¿ne dzia³ania
zwi¹zane z rekonstrukcj¹ szlaków w Polsce oraz czynny
udzia³ przedstawicieli UAM w tych pracach nale¿y
wspomnieæ o nim ponownie. W Collegium Europaeum
Gnesnense z inicjatywy mgr Karoliny Kuœnierek i stu-
dentów w kwietniu br. po raz drugi odby³ siê Dzieñ œw.
Jakuba.

Kolegium goœci³o Emila Mendyka z Fundacji Wioski
Franciszkañskiej w Janicach, delegacjê z W¹growca a
tak¿e goœci z Pragi i m³odych podró¿ników. W Polsce i w
innych krajach europejskich pojawia siê coraz wiêcej
pieszych i rowerowych szlaków oznaczonych symbolem
muszli. Emil Mendyk podczas swojego wyk³adu przy-
bli¿a³ postaæ œw. Jakuba oraz idee towarzysz¹ce drodze.
Mo¿na by³o zobaczyæ na przyk³adzie traktu Gniezno -
W¹growiec, jak w praktyce wygl¹da praca nad rekon-
strukcj¹ szlaków. – Dawne szlaki nietrudno znaleŸæ,
usiane s¹ koœcio³ami, kaplicami czy figurami œw.
Jakuba, symbolami muszli, które pe³ni¹ rolê dro-
gowskazów. Szlaki stworzy³y w Europie póŸnego œred-
niowiecza gêst¹ sieæ, dziêki czemu jeszcze w koñcu
XVIII wieku J. W. von Goethe pisa³, i¿ Europa powsta³a
na szlakach prowadz¹cych do Santiago de Compostela –
t³umaczy³ Emil Mendyk.

Poza ciekawym wyk³adem mo¿na by³o wzi¹æ udzia³
w warsztatach plastycznych pod has³em „Kubki-
Jakubki”, projektuj¹c kubek nawi¹zuj¹cy do symboli
szlaku Jakubowego, a tak¿e wys³uchaæ opowieœci
Moniki i Piotra Pasiecznych o przejœciu Drogi
Francuskiej. Do Gniezna przyjechali studenci z Pragi,
którzy zajmuj¹ siê szlakiem œw. Jakuba na terenie
Czech oraz studentka z Uniwersytetu Europejskiego
Viadrina (Frankfurt nad Odr¹) Magdalena Pietrzak,
UEV.

Marta Dzionek

* * *

Z Magdalen¹ Pietrzak 
rozmawia Marta Dzionek

•• „Drogi œw. Jakuba po wschodniej i zachodniej
stronie Odry” – na czym polega Twoja praca, jakie
s¹ zadania koordynatora tego projektu?

– W ramach zajêæ uniwersyteckich studenci badaj¹
Ÿród³a historyczne dotycz¹ce kultu œw. Jakuba i tradycji
pielgrzymowania oraz prowadz¹ poprzez scouting doku-

mentacjê wyznaczonego odcinka szlaku. Ponadto jako
koordynator jestem odpowiedzialna za kontakty z gmi-
nami, organizacjami koœcielnymi i turystycznymi, dziê-
ki którym mo¿liwe bêdzie wytyczenie i oznakowanie
Lubuskiej Drogi œw. Jakuba. 

•• Jakie s¹ motywacje ludzi interesuj¹cych siê
szlakiem? Czy zawsze jest to religijnoœæ,
duchowoœæ?

– Myœlê, ¿e w pielgrzymowaniu po szlakach œw.
Jakuba kryje siê coœ wiêcej ni¿ religijnoœæ i duchowoœæ.
Na pielgrzymkê wyruszaj¹ nie tylko osoby pragn¹ce
umocniæ swoj¹ wiarê w Boga, ale tak¿e ci, którzy chc¹
sprawdziæ swoj¹ wytrzyma³oœæ fizyczn¹ i prze¿yæ coœ
nowego. 

Uwa¿am, ¿e fenomen Drogi œw. Jakuba polega 
na tym, jaka wewnêtrzna przemiana dokonuje siê 
w cz³owieku podczas wêdrówki, gdy¿ to w³aœnie droga 
i trud jej pokonywania s¹ celem samym w sobie.
Odnowa religijna, ale tak¿e nabranie dystansu do siebie 
i innych, pokora dla natury, czas na przemyœlenia 
i rozwa¿ania s¹ wyznacznikami tego szlaku. 

•• Jak zachêci³abyœ studentów do udzia³u w tym
przedsiêwziêciu, do pracy nad wytyczaniem szlaków,
do wyjœcia na Drogê œw. Jakuba? 

– Na Uniwersytecie Europejskim Viadrina, gdzie
projekt realizowany jest od oko³o dwóch lat, cieszy siê
on du¿ym zainteresowaniem wœród studentów. Poprzez
uczestnictwo w przedsiêwziêciu studenci otrzymuj¹
mo¿liwoœæ po³¹czenia wiedzy teoretycznej z praktyk¹
oraz zdobycia doœwiadczenia w dziedzinie projektów
turystycznych. Myœlê, ¿e w odtwarzanie szlaków
Jakubowych powinny byæ w³¹czone uniwersytety, gdy¿
idea ta czerpie w du¿ej mierze ze Ÿróde³ historycznych.
Patronat naukowy oraz czynne zaanga¿owanie
„m³odych naukowców” s¹ zatem wa¿ne. Sama piel-
grzymka do Santiago de Compostela jest niesamowitym
wyzwaniem i œwietn¹ przygod¹. Blisko 800-kilo-
metrowa Camino de Santiago, któr¹ przybli¿y³ nam w
magiczny sposób Paulo Coelho, bêdzie z pewnoœci¹ dla
ka¿dego odmiennym i indywidualnym prze¿yciem. 

Dziêkujê za rozmowê

Wszystkie dzia³ania, spotkania, promocje maj¹ na celu
zachêcenie m³odych ludzi do w³¹czenia siê w pracê, która jak
mo¿na s¹dziæ, daje wiele satysfakcji i radoœci. Ka¿dy mo¿e stan¹æ
na Drodze œw. Jakuba po to, by iœæ, wyciszyæ siê, us³yszeæ siebie,
ale tak¿e by poznaæ ludzi, nowe miejsca, zwiedzaæ tak, jak robili
to pielgrzymi setki lat temu i robi¹ do dzisiaj. 

Marta Dzionek

Camino de Santiago
Magdalena Pietrzak Muszla Œw. Jakuba, symbol pielgrzymowania 
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Napisano w nim miêdzy innymi: „W imieniu
Niezale¿nego Forum Akademickiego w pe³ni
podzielamy stanowisko Rady do Spraw

Edukacji i Badañ Naukowych przy Prezydencie
Rzeczypospolitej Polskiej (z dnia 25 kwietnia 2008 r), i¿
zmiany w polskim systemie awansu naukowego powin-
ny dokonywaæ siê przy zachowaniu zasady roztropnoœci
i przy sta³ej konsultacji œrodowisk akademickich”.

NFA jest niezale¿nym œrodowiskiem akademickim
grupuj¹cym naukowców polskich pracuj¹cych zarówno
w kraju, jak i poza jego granicami.

Od kilku lat prowadzimy na platformie internetowej
www.nfa.pl konsultacje i dyskusje oraz przygotowujemy
petycje i propozycje zmian obecnego, wysoce nieprzys-
tosowanego do standardów œwiatowych systemu nauki 
i edukacji wy¿szej w Polsce.

Ostatnio zareagowaliœmy - zaniepokojeni listem 
44 naukowców - na za³o¿enia reformy nauki i szkolnict-
wa wy¿szego, wystosowaniem apelu do Premiera RP
o kontynuowanie reform. Nasz apel podpisa³o 136 pols-
kich naukowców z ró¿nych dziedzin nauki, z ró¿nych
oœrodków, zarówno krajowych, jak i zagranicznych.

S¹ to zarówno pocz¹tkuj¹cy naukowcy, jak i uczeni
œwiatowej klasy, co najlepiej œwiadczy, ¿e sygnatariusze
nie sugeruj¹ siê interesem jakiejœ zamkniêtej korpo-
racji, lecz dzia³aj¹ pro publico bono.

Odnosz¹c siê do najbardziej emocjonalnej kwestii
reformy, nie podzielamy opinii Rady, ¿e habilitacja „nie
blokuje awansu rzeszom m³odych naukowców”, ¿e „nie
ma te¿ presji z ich strony, by habilitacjê usun¹æ”.  

Otó¿ habilitacja stanowi jedn¹ z barier dla powrotów
polskich naukowców formowanych w zagranicznych
oœrodkach naukowych i czêsto jest wykorzystywana w
kraju do utr¹cania karier zbyt aktywnych, niewygod-
nych naukowców. Procedury sprawdzaj¹ce przydatnoœæ
kadr akademickich do kontynuowania kariery
naukowej winny byæ ostrzejsze ni¿ obecnie i zgodne ze
standardami miêdzynarodowymi, tzn. na podstawie
otwartych, rzeczywistych konkursów i oceny dorobku,
tak¿e przy udziale ekspertów zagranicznych, w tym pol-
skich naukowców pracuj¹cych za granicami.

Niestety, habilitacja w obecnej formie tak¹ ostr¹ pro-
cedur¹ sprawdzaj¹c¹ nie jest, co siê objawia obni¿eniem
poziomu kadry naukowej i poziomu kszta³cenia. 

N o w i  p r o r e k t o r z y  U A M

Prof. dr hab. Zbigniew Pilarczyk 
– prorektor ds. studenckich
Dotychczasowy prodziekan 
ds. studenckich na Wydziale
Historycznym, cz³onek Komisji Rektorskiej
ds. Studiów Stacjonarnych, cz³onek Rady
Miêdzykierunkowych Indywidualnych
Studiów Humanistycznych, profesor 
w Zak³adzie Historii Wojskowej UAM. 

Prof. dr hab. Krzysztof Krasowski 
– prorektor ds. kszta³cenia 
Przewodnicz¹cy Senackiej Komisji
Prawnej, profesor na Wydziale Prawa 
i Administracji, kierownik Katedry Historii
Ustroju Pañstwa, jest opiniodawc¹ wielu
obowi¹zuj¹cych na Uniwersytecie aktów
prawnych, miêdzy innymi regulaminu
studiów.

Prof. dr hab. Jacek Witkoœ 
– prorektor ds. nauki i wspó³pracy
miêdzynarodowej
Cz³onek Komisji Rektorskiej ds. Badañ
Naukowych i Wspó³pracy z Zagranic¹ 
a tak¿e Komisji ds. Studiów
Doktoranckich, prodziekan ds. naukowych
na Wydziale Neofilologii, kierownik
Zak³adu Polsko-Angielskiego
Jêzykoznawstwa Porównawczego.

O przysz³oœci nauki
G³osem w tocz¹cej siê szeroko, zw³aszcza w œrodowiskach akademickich,
debacie jest te¿ list skierowany przez Fundacjê Niezale¿ne Forum Akademickie
do Prezydenta RP Lecha Kaczyñskiego. 
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Prof. dr hab. Andrzej Lesicki 
– prorektor ds. kadry i rozwoju uczelni
Cz³onek Komisji Rektorskiej ds. Kadr,
Finansów i Nagród Rektorskich, dziekan
Wydzia³u Biologii, kierownik Zak³adu
Biologii Komórki, prezes Stowarzyszenia
Malakologów Polskich.

Prof. dr hab. Jacek Guliñski 
– prorektor ds. programów europejskich
i wspó³pracy z gospodark¹
Profesor w Zak³adzie Chemii
Metaloorganicznej, dyrektor Uczelnianego
Centrum Innowacji i Transferu Technologii
UAM, cz³onek zarz¹du Fundacji UAM,
cz³onek zespo³u projektowego
Wielkopolskiego Centrum
Zaawansowanych Technologii. 
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Profesorowie nie daj¹ sobie rady z formowaniem
nowych doktorów, o czym œwiadczy fakt, ¿e tylko ok. 2%
doktorantów studiów doktoranckich koñczy studia ze
stopniem doktora, w opinii by³ego szefa CK ok. 40-70 %
doktoratów nie spe³nia standardów, a polscy m³odzi
naukowcy nie wytrzymuj¹ konkurencji europejskiej 
w zdobywaniu œrodków na naukê.

W obecnym stanie, jak widaæ, habilitacja nie stanowi
potwierdzenia samodzielnoœci naukowej, a habilitowani
naukowcy czêsto s¹ bezradni wobec zadañ, za realizacjê
których odpowiadaj¹. Co wiêcej, wielu profesorów, tak¿e
tzw. belwederskich, ma mniejszy dorobek naukowy 
i edukacyjny od doktorów wykluczanych ze œrodowiska
naukowego w przypadku podjêcia krytyki naukowej.

Nie bez przyczyny nasze apele i petycje podpisuj¹
g³ównie Polacy „zagraniczni”, którzy nie musz¹ siê
obawiaæ konsekwencji swoich wypowiedzi na temat
sytuacji w nauce polskiej. 

Chcielibyœmy wyraziæ nadziejê, ¿e decyzje Pana
Prezydenta w sprawie losów reformy bêd¹ uwzglêdnia³y
opinie ró¿nych œrodowisk akademickich, tak¿e opinie
Polaków pracuj¹cych obecnie w zagranicznych oœrod-
kach naukowych. 

Z wyrazami szacunku
Józef Wieczorek 

– prezes Niezale¿nego Forum Akademickiego
www.geo-jwieczorek.ans.pl

Apel w sprawie kontynuowania reformy nauki 
i szkolnictwa wy¿szego wystosowano tak¿e do
Premiera RP:

„Uwa¿amy, ¿e projekt ten, choæ niedoskona³y, stanowi
krok we w³aœciwym kierunku - czytamy miêdzy innymi
- prowadz¹cym do efektywniejszego wykorzystania œrod-
ków przeznaczonych na badania naukowe, zmniejszenia
ucieczki m³odych, aktywnych ludzi od kariery aka-
demickiej w kraju oraz do zwiêkszenia powi¹zañ nauki
z gospodark¹. Projekt ten budzi opory g³ównie wœród
starszych profesorów nauk humanistycznych, którzy
rozpêtali kampaniê medialn¹, sprawiaj¹c¹ wra¿enie,
jakoby ca³e œrodowisko by³o przeciwne reformie.

Zwracamy uwagê, ¿e osoby skupione wokó³
Niezale¿nego Forum Akademickiego od lat walcz¹ 
o reformê nauki i szkolnictwa wy¿szego, a czêœæ naszych
propozycji znalaz³a siê w rz¹dowym projekcie reform
nauki.

Apelujemy do Pana Premiera, aby Rz¹d, pomimo
prowadzonej kampanii negatywnej, nie rezygnowa³ 
z dzia³añ na rzecz wprowadzenia w ¿ycie tej niezbêdnej
reformy. Niezale¿ne Forum Akademickie deklaruje
swoje poparcie dla tych dzia³añ”.  

OD REDAKCJI: Do dyskusji na powy¿sze zagadnienia 
i wyra¿ania swoich opinii na ³amach „¯ycia
Uniwersyteckiego” zapraszamy przedstawicieli naszego
uniwersyteckiego œrodowiska.

N o w i  p r o r e k t o r z y  U A M
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Konferencyjne prezentacje otworzy³y dwa niepub-
likowane wczeœniej utwory Przemys³awa

Bystrzyckiego „Pani Kazimiera” i „Na ods³oniêcie tabli-
cy ku czci Kazimiery I³³akowiczówny u OO.
Dominikanów”. Spod pióra pisarza wyszed³
wzruszaj¹cy, miejscami zabawny portret poetki, z któr¹
³¹czy³y go wiêzi przyjaŸni. „Kreœl¹c kilka kresek do
portretu” Bystrzycki przedstawi³ dzieje tej „nieco dziw-
nej” znajomoœci, naznaczonej nietuzinkow¹ osobowoœci¹
poetki, która ¿ywi³a niechêæ do mê¿czyzn, ale siê z nimi
przyjaŸni³a, nie lubi³a dzieci, ale w ¿yciu wielu odegra³a
wa¿n¹ rolê. Uczestnikom konferencji zapewne na d³ugo
zapad³y w pamiêæ zabawne fragmenty tej pracy, jak
choæby anegdotyczna reakcja poetki na wieœæ o tym, ¿e
Czes³aw Mi³osz otrzyma³ Nagrodê Nobla. Ponoæ mia³a
wtedy powiedzieæ: „Mi³osz? – nie s³ysza³am”.

W kolejnych konferencyjnych ods³onach uczestnicy
spotkania mieli okazjê zapoznaæ siê z mniej znan¹,
religijn¹ twórczoœci¹ I³³akowiczówny. W programie
znalaz³y siê m.in. referat ks. Kazimierza Bednarskiego

poœwiêcony „Litanii kochaj¹cych Jezusa”, Anny
Rzymskiej interpretuj¹cy „Hymn do Ducha Œwiêtego” -
„ZejdŸ na wodê i st¹paj po niej”. Znalaz³o siê równie¿
wyst¹pienie Zbigniewa Chojnowskiego na temat:
„Litanii do Matki Boskiej Ostrobramskiej za marsza³ka
Pi³sudskiego” - t³umacz¹ce skomplikowane relacje
miêdzy poetk¹ i marsza³kiem. Jak zapowiedzia³ prezes
Stowarzyszenia, konferencyjne wyst¹pienia ju¿ wkrótce
uka¿¹ siê w wersji ksi¹¿kowej.

Myœl o powo³aniu Stowarzyszenia powsta³a w trak-
cie wyprawy œladami Romana Brandstaettera do
Izraela w sierpniu 2000 r. Wtedy ponoæ z dyskusji
miêdzy doktorantami biblistyki ich promotorem, ks.
prof. dr. hab. Janem Kantym Pytlem, zrodzi³ siê pomys³,
aby powo³aæ do ¿ycia organizacjê, która bêdzie skupia³a
œrodowiska intelektualne i artystyczne regionu w
propagowaniu twórczoœci z krêgu kultury chrzeœci-
jañskiej w dialogu z wielkimi religiami monoteistyczny-
mi. Dotychczas Stowarzyszenie zorganizowa³o m.in.
trzy konferencje ogólnopolskie.  mz

Konferencja G-5

Z pi¹tk¹ – na pi¹tkê 

Miêdzynarodowe Sympozja, znane jako G5 (Group
Five), maj¹ ju¿ swoj¹ wieloletni¹ tradycjê

zapocz¹tkowan¹ pierwsz¹ konferencj¹, która odby³a siê
na Hawajach w 1989 r. z inicjatywy prof. I. Wachsa 
(z USA). Pocz¹wszy od 1993 roku sympozja odbywa³y
siê cyklicznie co 3 lata: w Japonii, Brazylii, Hiszpanii 
i USA. Zorganizowanie szóstej konferencji tej serii
powierzono grupie badawczej prof. Marii Zió³ek 
z Wydzia³u Chemii Uniwersytetu im. A. Mickiewicza 
w Poznaniu. Jest to niew¹tpliwie wyró¿nienie dla
wydzia³u i UAM, wskazuj¹ce tak¿e, ¿e naukowcy 
z Polski zajmuj¹ znamienne miejsce w tej dziedzinie
badañ. 

Sympozja z cyklu G5 zajmuj¹ siê pierwiastkami
pi¹tej grupy uk³adu okresowego Mendelejewa: wana-
dem, niobem i tantalem. Pierwiastki te, zwane meta-
lami przejœciowymi, s¹ bardzo wa¿nymi elementami,
które dodane do okreœlonego cia³a sta³ego tworz¹
katalizator odpowiedzialny za przyspieszenie lub
skierowanie reakcji chemicznej na okreœlone tory,
prowadz¹ce do uzyskania po¿¹danego produktu.

Wœród najwa¿niejszych zastosowañ takich
materia³ów nale¿y wymieniæ ochronê œrodowiska, pro-
dukcjê biopaliw oraz produkcjê wodoru – paliwa XXI
wieku.

W konferencji w Poznaniu wziê³o ³¹cznie udzia³
ponad 100 uczestników, w tym wiêkszoœæ stanowili goœ-
cie zagraniczni. Szczególnie wa¿ny jest fakt, i¿ sym-
pozjum to skupi³o nie tylko naukowców, ale te¿ przed-
stawicieli przemys³u, bowiem tematyka tych cyklicznych
spotkañ ma bezpoœrednie prze³o¿enie na zastosowania
praktyczne. Kataliza, która by³a g³ównym tematem kon-
ferencji, stanowi najwiêksz¹ czêœæ wszelkich procesów
chemicznych w przemyœle. Sympozjum by³o okazj¹ do
wymiany pogl¹dów na temat najwa¿niejszych zagadnieñ
dotycz¹cych nowych uk³adów katalitycznych i nowych
technik ich badañ. Nale¿y tak¿e podkreœliæ, ¿e udana
organizacja konferencji w Poznaniu by³a mo¿liwa dziêki
ogromnemu zaanga¿owaniu pracowników Zak³adu
Katalizy Heterogenicznej Wydzia³u Chemii UAM oraz
wsparciu finansowemu kilku firm z Polski i z zagranicy.

mz

Spotkania z I³³¹

W dniach 7-10 maja 2008 roku odby³a siê w Poznaniu miêdzynarodowa
konferencja „6th International Symposium on Group Five Elements” 
organizowana przez miêdzynarodowy komitet, w którego sk³ad wchodz¹ 
pracownicy Wydzia³u Chemii UAM. 

W po³owie kwietnia odby³a siê konferencja naukowa 
„Na skrzyd³ach poezji biblijno-religijnej. 
W 25. rocznicê przejœcia Kazimiery I³³akowiczówny do wiecznoœci”
zorganizowana przez Stowarzyszenie im. Romana Brandstaettera.
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Wdniach 2-5 maja br. na Wydziale Prawa i
Administracji UAM odby³ siê miêdzynarodowy

konkurs prawa europejskiego, w którym udzia³ wziêli
studenci prawa i m³odzi prawnicy z Europy
Œrodkowowschodniej - „Central and Eastern European
Moot Court Competition”. Do 14. edycji konkursu
zg³osi³o siê 18 dru¿yn, reprezentuj¹cych nastêpuj¹ce
kraje: Armenia, Bu³garia, Czechy, Gruzja, Wêgry,
Litwa, £otwa, Polska, Rumunia, S³owacja i Ukraina.
Konkurs rozpocz¹³ siê przyjêciem powitalnym w Auli
Lubrañskiego, na którym prof. dr hab. Ryszard
Kamiñski powita³ uczestników oraz jurorów. Jury prze-
wodniczy³ Lord Gordon Slynn of Hadley, a zasiedli 
w nim m.in. prof. William Cornish z Uniwersytetu
Cambridge, prof. Rosa Greaves z Uniwersytetu 
w Glasgow oraz prof. Marian Kêpiñski z Katedry Prawa
Europejskiego WPiA UAM, z inicjatywy której przed-
siêwziêcie to zorganizowane zosta³o w Poznaniu.
Konkurs w ca³oœci odbywa³ siê w jêzyku angielskim 
i jako ¿e stanowi symulacjê rozprawy przed
Europejskim Trybuna³em Sprawiedliwoœci, kolejne
etapy mia³y miejsce w salach S¹du Rejonowego i

Wojewódzkiego S¹du Administracyjnego. Fina³ odby³
siê w Sali Czerwonej Pa³acu Dzia³yñskich. 
> I miejsce w konkursie zdoby³a dru¿yna bu³garska

reprezentuj¹ca Uniwersytet œw. Klemensa z Ochrydy
w Sofii, 

> najlepszym mówc¹ (best speaker) zosta³ Tomasz
Kozie³ z Uniwersytetu Jagielloñskiego w Krakowie, 

> najlepszy wniosek pisemny (best written pleading)
przygotowa³a dru¿yna reprezentuj¹ca Uniwersytet
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu w sk³adzie: Filip
Balcerzak, Agnieszka Stachowiak, Jan Pawlak,
Marcin Rodek. Opiekunem dru¿yny by³a dr
Katarzyna Klafkowska-Waœniowska z Katedry Prawa
Europejskiego WPiA.  
W poniedzia³ek 5 maja, po zakoñczeniu konkursu, Lord

Gordon Slynn of Hadley, by³y sêdzia Europejskiego
Trybuna³u Sprawiedliwoœci i by³y rzecznik generalny,
wyg³osi³ w jêzyku angielskim na Wydziale Prawa 
i Administracji goœcinny wyk³ad na temat: „The reflections
of an EC lawyer on the role of ECJ and national judiciary,
both past and future in the 50th anniversary”, który spot-
ka³ siê z du¿ym zainteresowaniem ze strony studentów. na

Studenci prawa 

W miêdzynarodowych
zmaganiach 

Student – biznesmen. 
To brzmi dumnie!

Student albo doktorant jako przedsiêbiorca? Dlaczego
nie. Przekonuj¹ o tym Poznañskie Dni

Przedsiêbiorczoœci Akademickiej, które po raz kolejny
odby³y siê w dniach 22-24 kwietnia. Tym razem organi-
zatorzy: Inkubator Technologiczny Poznañskiego Parku
Naukowo-Technologicznego Fundacji UAM, Wydzia³
Dzia³alnoœci Gospodarczej Urzêdu Miasta Poznania,
Poznañski Akademicki Inkubator Przedsiêbiorczoœci
oraz Zespó³ Projektu Enterprise Europe Network
postawili na ró¿norodnoœæ. Na piêciu poznañskich
uczelniach, w Centrum Rozwoju Kadr oraz siedzibie
InQbatora odbywa³y siê panele dyskusyjne, wyk³ady,
warsztaty oraz imprezy towarzysz¹ce. Chêtnych, by
dowiedzieæ siê wiêcej o mo¿liwoœciach prowadzenia
dzia³alnoœci gospodarczej i wziêcia spraw w swoje rêce,
by³o wielu, liczba uczestników przekroczy³a 250 osób.
Wysok¹ wartoœæ merytoryczn¹ zapewnili przedsiêbiorcy,
w³adze uczelni, pracownicy naukowi oraz przedstaw-
iciele instytucji otoczenia biznesu. Dyskusje koncen-
trowa³y siê wokó³ potrzeby rozbudzenia przedsiêbiorc-
zoœci wœród studentów i pracowników naukowych, roli 
i pozycji kobiet w biznesie oraz mo¿liwoœci rozwoju

przedsiêbiorstw opartych o design. Szczególn¹ popu-
larnoœci¹ cieszy³y siê warsztaty, które umo¿liwia³y
praktyczne rozwiniêcie umiejêtnoœci uczestników, jak
zaznacza Maciej Nowak z Inkubatora Technologicznego
PPNT UAM, zg³oszenia chêtnych nap³ywa³y jeszcze
d³ugo po zamkniêciu listy. Trenerzy przeprowadzili
warsztaty z zakresu tworzenia biznesplanu, sztuki
autoprezentacji oraz technik sprzeda¿y. Rosn¹ce zain-
teresowanie tego typu wydarzeniami przek³ada siê na
wiêksz¹ liczbê studentów rozpoczynaj¹cych dzia³alnoœæ
gospodarcz¹ i skutecznie godz¹cych naukê z prac¹ na
w³asny rachunek. Równie¿ œwiat nauki z coraz wiêk-
szym zrozumieniem spogl¹da na pracowników uczelni,
którzy uzupe³niaj¹ wiedzê teoretyczn¹ o doœwiadczenie
wyniesione z biznesu, co pozwala im lepiej i ciekawiej
prowadziæ zajêcia dydaktyczne. 

Szczegó³y oraz dokumentacjê fotograficzn¹ tegorocznych PDPA
znaleŸæ mo¿na pod adresem: www.inqbator.pl.

Marcin Piechocki
wspó³praca Maciej Nowak

(Inkubator Technologiczny PPNT FUAM)
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Od tego czasu powsta³o wiele kolejnych traktatów,
których celem by³o udoskonalenie struktury
w³adzy oraz prawodawstwa w zjednoczonej

Europie. Traktat Lizboñski jest kolejn¹ prób¹
znalezienia sposobu na bardziej efektywne
funkcjonowanie Unii oraz wypracowania wspólnej poli-
tyki zagranicznej. Tymczasem ju¿ jego pe³na nazwa:
„Traktat z Lizbony zmieniaj¹cy Traktat o Unii
Europejskiej i Traktat ustanawiaj¹cy Wspólnotê
Europejsk¹” - jest trudna do ogarniêcia dla laika. Jak
wyjaœnia prof. Aurelia Nowicka z Katedry Prawa
Europejskiego Uniwersytetu im. A. Mickiewicza,
Traktat Lizboñski przypomina skomplikowan¹ noweli-
zacjê dwóch potê¿nych wczeœniejszych przepisów
prawnych - Traktatu o Unii Europejskiej z Maastricht
(1992 r.), w którym po raz pierwszy pojawi³o siê pojêcie
Unii Europejskiej, oraz wspomnianego Traktatu
Rzymskiego - ustanawiaj¹cego EWG. Wed³ug zgodnej
opinii prof. A. Nowickiej oraz pos³a do Parlamentu
Europejskiego Marcina Libickiego, „lektura Traktatu
jest zajêciem ja³owym”. Przeœledzenia wszystkich
poprawek mog¹ siê podj¹æ tylko wytrawni znawcy
prawa, ale równie¿ oni skar¿¹ siê na niezrozumia³y
jêzyk, nieprecyzyjne, trudne do „odkodowania” sfor-
mu³owania itp. Nic zatem dziwnego, ¿e, jak twierdzi
prof. A. Nowicka, poziom debaty merytorycznej w
Polsce zarówno w mediach, jak i wœród polityków na
temat Traktatu „jest ¿a³osny”. Równie krytycznie ocenia
j¹ M. Libicki, przywo³uj¹c s³owa Jadwigi Staniszkis:
„Nikt, kto o tym mówi, nie wie, o czym mówi”.

Europa sêdziów?
M. Libickiego, podobnie jak prof. A. Nowick¹,
najbardziej niepokoi ogromne pole mo¿liwoœci interpre-
tacyjnych, jakie pe³en nieprecyzyjnych,
niedookreœlonych przepisów Traktat Lizboñski otwiera
przed Europejskim Trybuna³em Sprawiedliwoœci (ETS).
- Nigdzie s¹d nie ma kompetencji prawodawczych, a
ETS bêdzie mia³ takie kompetencje - przestrzega prof.
A. Nowicka. - Dzisiaj sêdziowie zaczynaj¹ decydowaæ, co
jest prawem, a to jest bardzo niebezpieczne, bo podle-
gaj¹ ró¿nym wp³ywom - potwierdza M. Libicki. Do
Traktatu nie przekonuje go te¿ argument, ¿e u³atwi
prowadzenie wspólnej polityki unijnej, bowiem jego
zdaniem, tak naprawdê nie ma ¿adnej wspólnej polity-
ki i ¿adne nowe przepisy tego nie zmieni¹. M. Libicki
krytykuje równie¿ maj¹cy obowi¹zywaæ od 2017 r.,
nowy, niekorzystny dla Polski system g³osowania 
w Unii oraz zniesienie zasady jednomyœlnoœci w
Europejskim Banku Inwestycyjnym.

Jednym ze skutków wprowadzenia Traktatu
Lizboñskiego bêdzie odejœcie od pojêcia wspólnoty naro-
dów czy pañstw cz³onkowskich. Odt¹d - na co zwraca
uwagê, nie kryj¹c obaw prof. A. Nowicka - bêdzie ju¿
tylko Unia Europejska i propagowanie wartoœci uni-
jnych a nie poszczególnych pañstw. W tym kontekœcie w
kraju nie brakuje g³osów, ¿e Polska najpierw
niepotrzebnie spieszy³a siê z wejœciem do Unii

Europejskiej, a teraz, zapomniawszy, z jakim trudem
odzyska³a niepodleg³oœæ i suwerennoœæ, poddaje siê pod
rz¹dy Unii. Powa¿nym problemem, do tej pory nie do
koñca rozstrzygniêtym, jest bowiem kwestia pierw-
szeñstwa prawa unijnego przed prawem poszczególnych
pañstw a tak¿e podporz¹dkowania decyzji w³adz kra-
jowych w³adzom unijnym.

Podstawowe prawa
Równie du¿e obawy budzi, œciœle zwi¹zana z Traktatem
Lizboñskim, Karta Praw Podstawowych (KPP), czyli
zbiór fundamentalnych zasad, praw i wolnoœci obywa-
teli UE, spisanych podczas szczytu w Nicei w 2000 r.
Choæ stanowi ona odrêbny dokument i nie jest umow¹
miêdzynarodow¹, to jednak w oparciu o jedno zdanie w
Traktacie Lizboñskim, w momencie jego ratyfikacji
Karta nabierze mocy prawnej Traktatu i od 1 stycznia
2009 r. bêdzie równie¿ obowi¹zywaæ w ca³ej Unii.
Wczeœniej, w 2004 r. Karta, w³¹czona do traktatu kon-
stytucyjnego UE, zosta³a wraz z nim odrzucona w
wyniku referendum we Francji i Holandii. Obecnie
tylko Polska i Wielka Brytania zastrzegaj¹ sobie prawo
do ograniczonego stosowania KPP po ratyfikacji
Traktatu Lizboñskiego. Reguluje to tzw. protokó³ bry-
tyjski. Jego zapisy po ratyfikacji Traktatu bêdzie jednak
interpretowa³ Europejski Trybuna³ Sprawiedliwoœci, a
ze wzglêdu na nieprecyzyjne sformu³owania mog¹ one
byæ interpretowane bardzo niekorzystnie dla Polski.
Zdaniem M. Libickiego, Traktat i Karta Praw
Podstawowych s¹ przejawem „nieprawdopodobnego
prawotwórstwa” naszych czasów, które odzwierciedla
brak zaufania do ludzi i upadek autorytetów. Obecnie
ufa siê tylko zapisom, ustawom. 

Mniejsze z³o?
M. Libicki uwa¿a, ¿e Traktat Lizboñski „jest niepotrzeb-
ny, Ÿle napisany” i „lepiej, ¿eby go nie by³o”, jednak
skoro ju¿ jest, to „nie by³oby dobrze z punktu widzenia
ogólnej sytuacji politycznej, ¿eby akurat Polska odrzu-
ci³a Traktat, który, wy³¹czaj¹c Kartê, jest umiarkowanie
szkodliwy (…) i branie odpowiedzialnoœci za jego
odrzucenie by³oby dla Polski szkodliwe”. Równie¿

Traktatowe dylematy

W tym roku mija 50 lat od wejœcia w ¿ycie tzw. Traktatów Rzymskich, czyli Traktatu 
o utworzeniu Europejskiej Wspólnoty Gospodarczej i Traktatu o utworzeniu Europejskiej
Wspólnoty Atomowej, które otwiera³y zjednoczeniowe inicjatywy w Europie. 

Ulepszanie Wspólnoty
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21kwietnia br. prof. dr Günter Prinzing z
Uniwersytetu Jana Gutenberga w Moguncji
oraz ks. dr Marian Aleksandrowicz, dyrektor

Archiwum Diecezjalnego w GnieŸnie, otrzymali
br¹zowe medale „Gloria Artis”, nagrodê Ministra
Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Oznaczenia przyz-
nane zosta³y za odnalezienie i renowacjê cennego œred-
niowiecznego kodeksu ewangeliarza, przez stulecia
bêd¹cego w³asnoœci¹ diaspory armeñskiej w Polsce.  

Tzw. „Ewangeliarz Lwowski” powsta³ w 1198/99 r.
n.e. w klasztorze Skevra (Cylicja), wa¿nym oœrodku kul-
tury armeñskiej w ówczesnym Królestwie Ma³ej
Armenii. W zwi¹zku z upadkiem Konstantynopola oraz
Cesarstwa Trebizondy dosz³o do masowej emigracji
chrzeœcijan ma³oazjatyckich z Armenii. Czêœæ
uciekinierów dotar³a równie¿ do Polski i to wówczas
ewangeliarz znalaz³ siê w naszym kraju. Od XV w. by³
w posiadaniu armeñskiej diaspory na obszarze
po³udniowo-wschodniej Rzeczypospolitej, zaœ ostate-
cznie jego w³aœcicielem zosta³a unicka gmina armeñska
we Lwowie. W wyniku przesiedleñ mniejszoœci
armeñskiej w okresie powojennym, spo³ecznoœæ we
Lwowie i jej biblioteka przesta³a istnieæ. Natomiast
„Ewangeliarz” zosta³ ukryty w klasztorze benedyk-
tynów w Tyñcu, gdzie przele¿a³ a¿ do 1985 r., gdy od-
dano go Archiwum Katedralnemu w GnieŸnie. Kodeks
le¿a³ tam zapomniany a¿ do wiosny 1993 r., gdy prof. G.
Prinzing odnalaz³ go przypadkiem podczas zwiedzania
Archiwum.   

Dziêki zaanga¿owaniu prof. Prinzinga w nastêpnych
latach (1996 r.) „Ewangeliarz Lwowski” zosta³ poddany
zabiegom konserwatorskim w Muzeum Jana
Gutenberga w Moguncji; wykonano równie¿ facsimile,
powsta³a obszerna dokumentacja oraz opublikowano
tom studiów poœwiêcony zabytkowi [G. Prinzing, A
Schmidt (Hrsg.), Das Lemberger Evangeliar. Eine
wiederentdeckte armenische Bilderhandschrift des 12.
Jahrhunderts. Wiesbaden 1997]. Prace te wykonano
dziêki finansowemu wsparciu Metropolitan Museum of
Art, które w zamian ubiega³o siê o mo¿liwoœæ pokazania
„Ewangeliarza” na swojej wielkiej wystawie pt. „The
Glory of Byzantium” (marzec – lipiec 1997 r.). Niestety,
polska strona koœcielna nie zgodzi³a siê na wypo¿ycze-
nie kodeksu do Metropolitan Museum i za¿¹da³a
odes³ania go z powrotem natychmiast po renowacji w
Niemczech, co zreszt¹ uczyniono. Z³amanie zawartej
wczeœniej umowy wywo³a³o wiele negatywnych komen-
tarzy w niemieckim i polskim œrodowisku bizan-
tynologów. 

Przez kilka lat w³adze koœcielne nie informowa³y
nale¿ycie naukowej opinii publicznej o miejscu prze-
chowywania „Ewangeliarza”. Dopiero 4 paŸdziernika
2006 r. prymas Polski przekaza³ kodeks w depozyt
Bibliotece Narodowej, w której obecnie siê znajduje.

Prof. dr Günter Prinzing od wielu lat wspó³pracuje z
Pracowni¹ Historii Bizancjum w Instytucie Historii
naszego Uniwersytetu. W roku 2006 wyg³osi³ wyk³ad
goœcinny pt. „Status prawny dzieci i m³odocianych w
Bizancjum” (w druku). 

Dr Anna Kot³owska

eurodeputowany Filip Kaczmarek jest przekonany, ¿e
„Polska nie powinna byæ tym pañstwem, które by
zablokowa³o ratyfikacjê Traktatu”, choæby dlatego, ¿e
jest to pierwszy Traktat, który Polska negocjowa³a jako
pe³noprawny cz³onek UE. Jego zdaniem, decyduj¹cy
bêdzie pocz¹tkowy okres wprowadzania w ¿ycie nowych
przepisów. Wtedy w praktyce oka¿e siê, do jakiego stop-
nia rozszerzy swoje prawodawcze zakusy Europejski
Trybuna³ Sprawiedliwoœci, na ile rozszerz¹ siê kompe-
tencje Prezydenta UE itp. Wtedy te¿ trzeba bêdzie
do³o¿yæ wszelkich starañ, by utrwaliæ prawa zagwaran-
towane konstytucj¹ RP. 

Szanse
Dostrzegaj¹c zagro¿enia zwi¹zane z koniecznoœci¹
interpretowania niejasnych praw unijnych, zdaniem F.
Kaczmarka, trzeba skupiæ siê na szansach, jakie daje
nowy Traktat. „Tylko wielka mobilizacja mo¿e nas
uchroniæ przed zagro¿eniami, ale trzeba te¿ myœleæ o
szansach, jakie daje Unia Europejska” - uwa¿a te¿ woje-
woda Stanis³aw Tamm, zachêcaj¹c zarazem do akty-
wnej promocji naszych wartoœci a nie tylko ich obrony.
Nadzieje nad obawami przewa¿aj¹ tak¿e w ocenie
dyrektora Katolickiego Biura Informacji i Inicjatyw
Europejskich w Warszawie, jezuity o. Bogus³awa
Trzeciaka, który stworzenie jednego Traktatu z wielu
oraz ujednolicenie struktury Unii uwa¿a za krok
naprzód w historii UE. Choæ wielokrotnie zg³aszano
zarzut, ¿e w preambule Traktatu i KPP brak
odniesienia do Boga i wartoœci chrzeœcijañskich, jezuita
uwa¿a, ¿e to nie powód do niepokoju, bowiem „Invocatio
Dei” nie ma w wielu konstytucjach chrzeœcijañskich
pañstw. Pañstwa unijne s¹ zaœ tak zró¿nicowane kul-
turowo i wyznaniowo, ¿e „na razie nie da siê”
wprowadziæ niczego wiêcej poza zapisem o wspólnym
dziedzictwie duchowym. O. Trzeciak przypomina te¿, ¿e
do Traktatu z Maastricht (1992 r.) w ogóle nie by³o
mowy o etyce i wartoœciach duchowych, liczy³a siê tylko
wspólnota gospodarcza. Zatem nastêpuje postêp w tym
zakresie. Owszem, niepokoj¹ce s¹ niektóre zapisy w
Karcie Praw Podstawowych, np. o „zakazie klonowania
istot ludzkich”, dopuszczaj¹ce klonowanie czêœciowe do
celów leczniczych, które wed³ug nauki Koœcio³a te¿
powinno byæ zakazane. Nie musimy siê natomiast
obawiaæ, i¿ KPP otworzy furtkê dla ma³¿eñstw
homoseksualnych, bowiem konstytucja RP nie
dopuszcza ma³¿eñstw jednej p³ci, nie grozi nam te¿
utrata wolnoœci religijnej - równie¿ zagwarantowana w
Konstytucji. Tote¿, zdaniem o. Trzeciaka, trzeba ca³y
czas d¹¿yæ do poprawiania prawa unijnego. Do wiêk-
szego optymizmu zwi¹zanego z wprowadzeniem
Traktatu Lizboñskiego zachêca te¿ Filip Kaczmarek,
który wierzy w przewagê dobrych intencji
przyœwiecaj¹cych inicjatorom reform w Unii. 

Zastrze¿enia
Optymizmu o. Trzeciaka co do korzystnej dla Polski
interpretacji przepisów nie podziela Marcin Libicki,
który jako przyk³ad bardzo ryzykownego ujêcia podaje
postanowienie Karty: „Wolnoœæ nauki i sztuki nie podle-
ga ¿adnemu ograniczeniu”. W powi¹zaniu z równie
nieprecyzyjnym art. 21 „Zakazana jest wszelka
dyskryminacja…” otwiera on pole do prawdziwie mon-
strualnych eksperymentów naukowych i twórczych.
Zdaniem europos³a, Konstytucja RP nie zabezpiecza te¿
nas skutecznie przed legalizacj¹ zwi¹zków homoseksu-
alnych, bo jeœli taki zwi¹zek zostanie zawarty w innym
kraju, to potem mo¿e siê domagaæ legalizacji w Polsce
przed Europejskim Trybuna³em Sprawiedliwoœci.
Równie¿ prof. A. Nowicka w¹tpi w korzystne dla Polski
interpretacje niejasnych przepisów.  

Danuta Chodera-Lewandowicz

Medale 
„Gloria Artis”
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CO TO KPP?
Spotkanie, zorganizowane w Auli Instytutu Nauk
Politycznych i Dziennikarstwa UAM na Morasku,
cieszy³o siê zainteresowaniem, które przeros³o oczekiwa-
nia organizatorów. Studenci i m³odzie¿ ze szkó³ ponad-
gimnazjalnych musieli szukaæ miejsca na schodach sali
wyk³adowej, by pos³uchaæ dyskusji naukowców i poli-
tyków, rozmawiaj¹cych o jednym z najbardziej gor¹cych
„unijnych” tematów ostatnich miesiêcy - Karcie Praw
Podstawowych. Ten dokument, któremu status
powszechnie obowi¹zuj¹cego aktu prawnego nada³
Traktat Lizboñski (wokó³ którego rozpêta³a siê ostatnio
wielka polityczna burza), wzbudza skrajne emocje
wœród przedstawicieli ró¿nych œrodowisk - od jedno-
znacznie Kartê potêpiaj¹cych, poprzez umiarkowanych
zwolenników, a¿ po g³osy entuzjastów. Póki co, Polska
jest ograniczona w stosowaniu tego aktu za spraw¹ tzw.
Protoko³u Brytyjskiego. Jest to efekt decyzji poprzed-
niego rz¹du, który w Karcie widzia³ zagro¿enie dla
wartoœci wyznawanych w kraju nad Wis³¹. Wiele
œrodowisk jednak tych niebezpieczeñstw nie dostrzega,
co by³o w³aœnie g³ówn¹ osi¹ konfliktu podczas kwiet-
niowej konferencji zorganizowanej przez NZS UAM. 

STARCIE PRZY KARCIE 
Przy konferencyjnym stole zasiedli cenieni naukowcy, zaj-
muj¹cy siê tematyk¹ praw cz³owieka i Unii Europejskiej
oraz deputowani do Parlamentu Europejskiego, pos³owie
na Sejm oraz przedstawiciel Europejskiego Komitetu
Ekonomiczno-Spo³ecznego. Dyskusja, rozpoczêta panelem
politycznym, pod¹¿y³a w ró¿nych kierunkach: dysku-
towano o wy³¹czeniu Polski z mo¿liwoœci odwo³ywania siê
do postanowieñ Karty czy kontrowersjach zwi¹zanych z
prawami pracowniczymi i definicj¹ ma³¿eñstwa w KPP.
Podczas konferencji wyraŸnie star³y siê wizja ochrony
praw cz³owieka w Polsce forsowana przez lewicê (reprezen-
towan¹ tego dnia przez Krystynê £yback¹ z SLD) ze
œwiatopogl¹dem konserwatywnym (w roli g³ównej
wyst¹pi³ tu eurodeputowany Marcin Libicki z PiS).
Politycy nie szczêdzili sobie przy tym z³oœliwych uwag i
uszczypliwoœci. Sporo kontrowersji wœród zebranych w
Auli INPiD wzbudzi³y tak¿e wypowiedzi pos³a do
Parlamentu Europejskiego - Macieja Giertycha z Ligi
Polskich Rodzin, s³yn¹cego ze swoich konserwatywnych
przekonañ na temat zwi¹zków homoseksualnych.

Zasypany gradem pytañ, eurodeputowany stara³ siê
przekonaæ studentów do odrzucenia Karty i Traktatu
Lizboñskiego w³aœnie ze wzglêdu na zbyt daleko posuniêt¹
liberalizacjê kwestii obyczajowych. - Jeœli prezydent pod-
pisze Traktat, to skoñczy siê Polska - grzmia³ zza katedry
Maciej Giertych, w jeszcze wiêkszym stopniu przyczyni-
aj¹c siê do o¿ywienia dyskusji. Z kolei Andrzej Adamczyk,
reprezentuj¹cy prócz Komitetu Ekonomiczno-Spo³ecznego
tak¿e Zarz¹d Krajowy NSZZ „Solidarnoœæ”, podkreœli³, ¿e
najwiêkszy polski zwi¹zek zawodowy zawsze popiera³
przyjêcie KPP ze wzglêdu na korzystne przepisy dotycz¹ce
praw pracowniczych. Najbardziej swoje wypowiedzi stara³
siê wa¿yæ pose³ Marek Zieliñski, reprezentuj¹cy Platformê
Obywatelsk¹, podkreœlaj¹c absurdaln¹ sytuacjê polity-
czn¹, jaka wytworzy³a siê wokó³ podpisania Traktatu
Lizboñskiego i odrzucenia Karty. 

Naukowa czeœæ dyskusji zgromadzi³a równie du¿e
audytorium. O Karcie, jej przyjêciu i postanowieniach
dyskutowali wybitni specjaliœci - prof. UAM Zbigniew
Czachór (INPiD UAM), który by³ jednoczeœnie modera-
torem tej czêœci dyskusji, prof. Bogdan Koszel (INPiD
UAM), prof. UAM Marek Piechowiak (Wydzia³
Teologiczny UAM) oraz doc. dr hab. Roman
Wieruszewski (Instytut Nauk Prawnych PAN).
Naukowa czêœæ konferencji traktowa³a przede wszys-
tkim o ratyfikacji Traktatu Lizboñskiego w Polsce,
umiejscowieniu Karty Praw Podstawowych w polskim
systemie prawnym oraz o przyczynach kontrowersji z
tym zwi¹zanych. Tak¿e tutaj nie brakowa³o aktywnego
udzia³u studentów w dyskusji, którzy - pomimo skomp-
likowania i niejasnoœci zwi¹zanych z tematem - chêtnie
rozwiewali swoje w¹tpliwoœci pyta-niami skierowanymi
do naukowców. 

CO Z T¥ KART¥? 
Przy tak skomplikowanych kwestiach politycznych 
i prawnych jak Karta Praw Podstawowych, podobne
konferencje z pewnoœci¹ zas³uguj¹ na uwagê. ¯ywa
dyskusja, aktualne komentarze i konstruktywne - jak
ten kwietniowy - spory, to nie tylko okazja na spotkanie
z politykami z pierwszych stron gazet. To tak¿e szansa
na wyrobienie sobie w³asnej opinii na tematy, o których
mówi siê i pisze czêsto ma³o i nierzetelnie. A przecie¿
zawsze chodzi o to, ¿eby mieæ w³asne zdanie…

Jakub Jakubowski

Unijnie na Uniwersytecie

Co z t¹ Kart¹? 
Zorganizowana przez Niezale¿ne Zrzeszenie Studentów UAM konferencja o Karcie Praw
Podstawowych Unii Europejskiej pokaza³a, jak wiele antagonizmów w œwiecie polityki i nauki
niesie ze sob¹ temat ochrony praw cz³owieka.
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Ci, co skacz¹ 
i biegaj¹
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W
Dniu Sportu studenci mogli sprawdziæ
siê w grach zespo³owych (koszykówce,
pi³ce no¿nej, siatkówce), wzi¹æ udzia³ w
zawodach p³ywackich i tradycyjnym
biegu wiosennym lub powios³owaæ na

ergometrze. Wiêkszoœæ konkurencji (tak¿e wyciskanie
sztangi) by³a otwarte dla obu p³ci. Wyj¹tek stanowi³y
aerobik i zawody w si³owaniu na rêkê. Ju¿ po raz 25.
zorganizowano Otwarte Mistrzostwa UAM w Judo.
Mo¿liwoœci to jedno, chêæ uczestnictwa to drugie. Choæ
bowiem Dzieñ Sportu zgromadzi³ jak zwykle du¿¹
grupê studentów, wielu innych nadal „miga siê” od
jakiejkolwiek aktywnoœci fizycznej: - Tajemnic¹
poliszynela jest, ¿e jeœli student nie chce chodziæ na
zajêcia sportowe, to i tak tego nie zrobi - wyjaœnia jeden
z uniwersyteckich trenerów. - S¹ osoby, które pojawi¹
siê kilka razy na pocz¹tku roku, potem znikaj¹, a na
koniec semestru zjawiaj¹ siê ze zwolnieniem lekarskim
w d³oni. Najpopularniejszym powodem jest astma. Nie
mam na to dowodów, ale myœlê, ¿e w wiêkszoœci przy-
padków to tylko wymówka. Zw³aszcza, gdy popatrzymy,
ilu astmatyków jest wœród wybitnych sportowców... -
kiwa g³ow¹. - Wydaje mi siê, ¿e dobry przyk³ad powinni
te¿ dawaæ pracownicy naukowi. Choæ i tak bior¹ udzia³
w zajêciach ruchowych chêtniej ni¿ kilka lat temu,
nadal nie wykorzystuj¹ wszystkich mo¿liwoœci,
stwarzanych przez Uniwersytet - przyznaje trener. Z
myœl¹ o pracownikach zorganizowano turniej pi³ki
siatkowej.

A jak Dzieñ Sportu
oceniaj¹ sami studenci? -
Wszyscy lubi¹ ten dzieñ!
Ci, którym siê nic nie
chce, maj¹ wolne, sekcje
organizuj¹ sobie zawody,
a zwykli studenci mog¹
wzi¹æ udzia³ w biegach
czy p³ywaniu i dostaæ
³adn¹ nagrodê za uczest-
nictwo - uwa¿a Gosia,
studentka V roku. -
Przez cztery lata
zg³asza³am siê do biega-
nia na Morasku i mam
teraz kolekcjê ³adnych
koszulek - pokazuje
kolorowe t-shirty. Mimo
pozytywnej opini o
imprezie, studenci
chcieliby te¿ urozmaiceñ:
- Wieczorem po
zawodach w campusie
odby³o siê grillowanie.
Widzia³em tam pojedyn-
ki studentów prze-
branych w gumowe stro-
je sumo i graj¹cych na
wielkim gumowym
boisku w takie pi³karzy-
ki jak w pubie, tylko z
ludzi - mówi Bartek,

który, choæ nie bra³ udzia³u w Dniu Sportu (–Dlaczego?
- Mam astmê...), oglada³ rywalizacjê na basenie. - Mo¿e
w przysz³ym roku zorganizujemy maraton œmiesznych
dyscyplin. Myœlê, ¿e Dzieñ Sportu nabra³by rozmachu,
gdyby wuefiœci poprosili o wiêksze zaanga¿owanie stu-
dentów, bo samym pracownikom chyba ciê¿ko zorgani-
zowaæ wiêksz¹ imprezê - twierdzi. 

- Bra³em udzia³ w Otwartych Mistrzostwach UAM
w P³ywaniu, bo sekcja mia³a osobne zawody - Piotr
B³a¿ejewski, student geografii pokazuje dwa b³êkitne
dyplomy za zajêcie II miejsca. - Ucieszy³em siê z
nagród, fajnie by³o. Podoba³a mi siê ta basenowa
cisza, kiedy stajesz przed startem na s³upku - wspo-
mina. - Pomyœla³em te¿, ¿e skoro mo¿na robiæ
Juwenalia wspólnie z innymi uczelniami, to mo¿e
poznañski Dzieñ Sportu te¿ by³by dobrym pomys³em?
By³oby wtedy wiêcej emocji. Pomys³ Piotra popiera
Gosia: - Wydaje mi siê, ¿e to by wprowadzi³o
dodatkowe o¿ywienie. Jako przyk³ad Gosia wskazuje
wioœlarski wyœcig Oxford Cambridge. Zawody na
Tamizie pomiêdzy dwoma najs³ynniejszymi uniwer-
sytetami Anglii, rozgrywane s¹ od 1829 roku i gro-
madz¹ tysi¹ce kibiców, a BBC nadaje telewizyjn¹
relacjê na ¿ywo: - To nie znaczy, ¿e powsadza³aybm
naszych studentów do ³ódek - œmieje siê Gosia. - Ale
moglibyœmy te¿ mieæ jakieœ wielkie wydarzenie. Mo¿e
mecz pi³karski przeciwko Politechnice na stadionie
Lecha? - zastanawia siê studentka.      

Ewa Woziñska

Ci, co skacz¹ i biegaj¹
Dla pracowników Studium Wychowania Fizycznego i Sportu to dzieñ pracy pe³n¹ par¹ 
i o¿ywienia wszystkich sportowych obiektach. Dla studentów znana i lubiana impreza,
podczas której widzieliby jednak nowe dyscypliny...   
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Pi³ka rêczna na pla¿y. Jak siê koz³uje? - to
najczêstsze pytanie tych, którzy dowiaduj¹ siê o
istnieniu tego m³odego (pierwszy mecz zorgani-

zowano 15 lat temu we W³oszech) sportu. O tym, ¿e
zamiast koz³owaæ pi³kê turla siê lub po prostu podaje do
kolegi, przekona³a siê publicznoœæ zawodów „Reflex
Cup”, zorganizowanych na odzyskuj¹cej dawny blask
Bogdance. Tam, gdzie zim¹ znajduje siê lodowisko,
wysypano ponad 200 ton piasku. Przez ca³e lato z
boiska korzystaj¹ siatkarze, jednak w sobotê 10 maja
ust¹pili miejsca pi³karzom rêcznym. Na turnieju
pojawi³o siê sporo wiedzionych ciekawoœci¹ wielkopols-
kich dzia³aczy, na czele z dr Ew¹ B¹k z Urzêdu Miasta i
prezesem Wielkopolskiego Zwi¹zku Pi³ki Rêcznej (a
tak¿e wieloletnim trenerem UAM), dr W³odzimirem
Drygasem. Do pierwszego meczu zarówno reprezenta-cja
UAM, jak i oldboy'ów Grunwaldu Poznañ przyst¹pi³y
stremowane, bowiem by³ to dla nich pla¿ówkowy debiut:
- Najpierw graliœmy tak, jak w hali, nawet w sytuac-
jach, w których mogliœmy zdobyæ bramkê za dwa punk-
ty, rzucaliœmy za jeden - relacjonowa³ po spotkaniu
Micha³ Orzechowski, student prawa. - Potem „za³apa-
liœmy”, o co chodzi i druga po³owa wygl¹da³a ju¿
bardziej jak pla¿ówka - œmia³ siê. Zw³aszcza, ¿e mêskiej

dru¿ynie zasady chêtnie wyjaœni³y organizatorki
zawodów Pyrki AZS AWF (w których szrankach wys-
têpuj¹ tak¿e trzy pi³karki UAM), aktualne Mistrzynie
Polski i do momentu zawodów chyba jedyne wielkopol-
skie zawodniczki, które mia³y kontakt z tym sportem: -
W dru¿ynie gra 3 zawodników i bramkarz. Funkcjonuje
te¿ zasada szybkiej zmiany i fa³szywego bramkarza,
którym tak naprawdê jest zawodnik z pola - wyjaœnia³a
liderka Pyrek, wybrana najlepsz¹ zawodniczk¹ imprezy
Lidia ¯akowska. -  Rzuty bramkarza, karne, bramki
spektakularne, takie jak rzut po obrocie lub po podaniu
w powietrzu, licz¹ siê za dwa punkty - t³umaczy³a. W
pla¿ówkê gra siê te¿ na mniejszym boisku (o wymiarach
27 na 12 metrów) i l¿ejsz¹ gumow¹ pi³k¹. Mecz trwa 20
minut i sk³ada siê z dwóch setów, w których punkty
liczy siê osobno. Gdy ka¿da z dru¿yn wygra po jednej
po³owie, dochodzi do karnych zwanych shot-outami: - To
bardziej rzut na kontrê ni¿ karny - precyzowa³ trener
Pyrek i „mózg” ca³ej imprezy Stanis³aw Igel. - Bramkarz
podaje pi³kê do swojego zawodnika lub próbuje przerzu-
caæ bramkarza dru¿yny przeciwnej. W koñcu jego rzut
liczy siê za dwa punkty. Ta gra wymaga du¿o sprytu 
i kalkulowania, co bardziej siê op³aci.

W koñcowej klasyfikacji reprezentacja UAM w
sk³adzie Robert Juszczyk, Micha³ Orzechowski, Maciej
W³udarczak, Cezary Tomczyk, Marcin Ostachowski,
Karol Kêdziora i Tomasz Suliñski zajê³a III miejsce. -
Rywalizacja by³a ciê¿ka, o miejscu decydowa³y wyniki
bezpoœrednich spotkañ pomiêdzy UAM, Grunwaldem
Poznañ i Damy Radê Inowroc³aw, zwyciêzców turnieju,
z którym zreszt¹ wygraliœmy mecz - ocenia³ trener
sekcji Henryk Gawlak. - Cieszy mnie styl, jaki pokazali
ch³opcy, szczególnie wyró¿niæ trzeba Czarka Tomczyka,
doktoranta Wydzia³u Nauk Geograficznych 
i Geologicznych, którego wybrano najlepszym
bramkarzem turnieju. Zw³aszcza ¿e Czarek do³¹czy³ do
dru¿yny po d³u¿szej przerwie. Podoba³a mi siê te¿
atmosfera zawodów, duch fair play, to, ¿e meczom
towarzyszy muzyka - wymienia³ trener Gawlak. -
Nawet dla osoby od 36 lat zwi¹zanej z pi³k¹ rêczn¹ jest
pewnym zaskoczeniem, ¿e handball mo¿e w ogóle nie
byæ brutalny. Traktujê pla¿ówkê jako dobry przerywnik
czy roztrenowanie po ciê¿kim halowym sezonie -
wymienia³ zalety sportu. 

„Reflex Cup” okaza³ siê du¿ym sukcesem. Sponsorzy
turnieju, widz¹c, jakim cieszy siê powodzeniem, obiecali,
¿e stanie siê cykliczn¹ imprez¹, a pi³karze pierwszo-
ligowego Grunwaldu postanowili pojechaæ na
Mistrzostwa Polski w Pla¿ówce. Natomiast ci, którzy
doczekali meczu gwiazd, zobaczyæ niezwyk³y wyczyn
reprezentanta Polski Mariusza £ukasiewicza 
z Inowroc³awia, który zdoby³ pierwsz¹ w dziejach 
rodzimej pla¿ówki bramkê po obrocie o 720 stopni.

Ewa Woziñska
Wiêcej informacji o pla¿owej pi³ce rêcznej: www.beachhandball.pl

Szczypiorniœci  
na poznañskich piaskach
Dziwny to sport. Niby pi³ka rêczna, ale z rzutami za dwa punkty. Niby na pla¿y, ale w polskich
warunkach prawie nigdy nad morzem. I zupe³nie nieprzewidywalna, bowiem dru¿yny 
z halowej ekstraklasy czêsto przegrywaj¹ z zespo³ami II ligi... W³aœnie po raz pierwszy 
w Poznaniu odby³ siê turniej pi³ki rêcznej pla¿owej, w którym udanie zadebiutowa³a mêska
reprezentacja UAM.
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Imprezê swoj¹ obecnoœci¹ uœwietni³y w³adze
Uniwersytetu, JM Rektor, prof. Stanis³aw Lorenc
oraz prorektor, prof. dr hab. Bogus³aw Mróz 

i przysz³y prorektor, prof. UAM dr hab. Andrzej Lesicki.
- Ma³o która uczelnia tak dba o studentów
niepe³nosprawnych, w czym wielka zas³uga w³aœnie
naszych w³adz - podkreœla³ Roman Durda, pe³nomocnik
rektora ds. studentów niepe³nosprawnych. To w³aœnie
pan Durda, który w dzieciñstwie przeszed³ pora¿enie, a
póŸniej sam uczestniczy³ w paraolimpiadzie, wpad³ na
pomys³ zadowów. - P³ywanie to wspania³a forma rehabil-
itacji. A osoby niepe³nosprawne s¹ „skazane” na rehabil-
itacjê, bo bez niej niepe³nosprawnoœæ tylko siê pogar-sza.
P³ywanie i pokonywanie w³asnych s³aboœci przek³ada siê
na codziennoœæ. Studenci niepe³nosprawni czêsto
dorastali „pod kloszem”, izolowani od problemów, z który-
mi nagle musz¹ siê zmierzyæ. Sport udowadnia im, ¿e
potrafi¹ wiêcej, ni¿ myœleli - zachwala pe³nomocnik. -
Zawody to te¿ dodatkowa mobilizacja dla innych uczelni,
które teraz bardziej „id¹ na rêkê” niepe³nosprawnym -
dodaje. I tak na przyk³ad Uniwersytet Warszawski po
pierwszej imprezie w 2005 roku, w której udzia³ wziê³o 
7 uczelni, za³o¿y³ sekcjê p³ywack¹ osób
niepe³nosprawnych. - Wykonaliœmy wtedy mnóstwo tele-
fonów do wszelkich szkó³ wy¿szych w kraju, by znaleŸæ
zawodników - wspomina pe³nomocnik. - Wiele uczelni
twierdzi³o, ¿e nie ma niepe³nosprawnych p³ywaków, pod-
czas gdy ja wiedzia³em, ¿e uczy siê jeden paraolimpijczyk!
- dziwi siê Roman Durda. - Teraz uczelnie same siê ju¿
zg³aszaj¹, choæ nadal wiele szkó³ oficjalnie nie dostrzega,
¿e ma te¿ studentów niepe³nosprawnych. Podczas
tegorocznej imprezy mia³ zostaæ pobity rekord. - Zg³osi³y
siê reprezentacje 16 szkó³ wy¿szych, po raz pierwszy w
zawodach uczestniczyli studenci Uniwersytetu
Kardyna³a Wyszyñskiego w Warszawie - wylicza Jakub
Wieczorek, instruktor WF, jeden z organizatorów
imprezy. - Niestety, ostatecznie zjawi³o siê 15 ekip i nie
pobiliœmy rekordu frekwencyjnego z 2007 roku.

Reprezentacja UW nie mog³a przyjechaæ, bo w tym
samym czasie w £odzi pe³nosprawni studenci mieli AMP
w p³ywaniu i zabrak³o œrodka transportu...  Co ciekawe,
³ódzkie zawody os³abi³y te¿ poznañsk¹ reprezentacjê...,
ale wszyscy siê z tego cieszyli. - Student informatyki
Krzysiu Paterka, nasz paraolimpijczyk z Aten i reko-
rdzista Polski œciga³ siê jak równy z równymi w £odzi -
wyjaœnia³ Roman Durda. 

Podczas poznañskich zawodów na uniwersyteckiej
p³ywalni startowano w ró¿nych kategoriach, w
zale¿noœci od stopnia niepe³nosprawnoœci (m.in. w
trzech grupach niepe³nosprawnoœci ruchowej, w kate-
gorii osób nies³ysz¹cych i niedos³ysz¹cych oraz
niewidomych i  s³abowidz¹cych). Rywalizowano na dys-
tansach od 25 do 100 metrów, jak zwykle wiele emocji
wzbudzi³a te¿ sztafeta 4x50 m. Monika Rutz wyst¹pi³a
w imprezie po raz drugi: - Tak naprawdê nie p³ywam
jeszcze bardzo dobrze - przyznaje. - Najwa¿niejsza jest
fajna atmosfera. Chocia¿ jest te¿ element rywalizacji,
gdy porównujemy wyniki ró¿nych uczelni - œmieje siê. -
Zawody to okazja do wymiany doœwiadczeñ, chocia¿ my,
pracownicy UAM, jako jednej z najlepszych uczelni na
polu rehabilitacji ruchowej studentów, bardziej
przekazujemy ni¿ wymieniamy doœwiadczenia - zaz-
nacza dumnie Kuba Wieczorek. 

Utart¹ tradycj¹ jest te¿ wieczorna integracja. Po
zawodach uczestnicy udali siê wiêc do Kiekrza, w
którym nocowali p³ywacy z ca³ej Polski. Jak podkreœlaj¹
organizatorzy, imprezê oprócz Uniwersytetu wspomóg³
te¿ Urz¹d Miasta, poznañskie cukiernie Kandulski i
Elite i producent strojów Vitex, fundatorzy nagród. A
Roman Durda wskaza³ te¿ na inny istotny cel imprezy:
- Przyjazna rywalizacja, integracja z nowymi znajomy-
mi to wszystko jest bardzo wa¿ne. Czêsto zawody to
tak¿e okazja, by prze³amaæ swój wstyd. Osoby
niepe³nosprawne niejednokrotnie boj¹ siê pokazywaæ
np. blizny. A w wiêkszej grupie ten wstyd znika... 

Ewa Woziñska

Pokonali dystanse
Ju¿ po raz czwarty Dniowi Sportu towarzyszy³a wyj¹tkowa impreza, 
uznawana za nieoficjalne Mistrzostwa Polski Szkó³ Wy¿szych. 15
reprezentacji z ca³ego kraju bawi³o siê i rywalizowa³o 10 maja podczas 
IV Ogólnopolskich Zawodów P³ywackich Studentów Niepe³nosprawnych.
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Pla¿a w Poznaniu 
Na trzy dni Plac Wolnoœci zamieni³ siê w boisko do pi³ki siatkowej, pokryte
stutonow¹ warstw¹ piasku. W dniach 9-11 maja odbywa³ siê tutaj Puchar
Polski w Siatkówce Pla¿owej pod patronatem prezydenta Poznania.

Nie wszyscy wiedz¹ zapewne, czym dyscyplina ta
ró¿ni siê od siatkówki, któr¹ emocjonujemy siê
zazwyczaj. Jej pocz¹tki siêgaj¹ lat dwudziestych

ubieg³ego wieku, kiedy pojawi³a siê na s³onecznych
pla¿ach Kalifornii. O kilka s³ów wyjaœnienia poprosi-
liœmy, startuj¹cego w parze z Dominikiem Witczakiem,
Damiana Lisieckiego. Ten trzykrotny Mistrz Polski w
siatkówce pla¿owej, graj¹cy trener dru¿yny AZS UAM
Poznañ i pracownik UAM, zwraca uwagê, ¿e zespo³y
licz¹ jedynie dwie osoby. Nieco inna jest równie¿ techni-
ka gry, która wymaga wiêcej sprytu, dok³adnoœci 
i przede wszystkim lepszego przygotowania kondy-
cyjnego. 

Nale¿y równie¿ pamiêtaæ, ¿e mecze rozgrywane s¹ w
plenerze, co zwi¹zane jest z czynnikami atmosferyczny-
mi, na przyk³ad pal¹cym s³oñcem czy wiatrem. Nie

wolno przyjmowaæ zagrywki odbiciem górnym obur¹cz,
mo¿na odbiæ d³oñmi o zamkniêtych palcach. Nie mo¿na
atakowaæ kiwniêciem - odbijaj¹c pi³kê palcami jednej
lub obu r¹k. Obrona odbiciem otwart¹ d³oni¹ od do³u
traktowana jest jako b³¹d. Wystawiaj¹c pi³kê, nale¿y j¹
krótko przytrzymaæ, co w siatkówce halowej uznawane
jest za b³¹d. Wszystko to sprawia, ¿e rozgrywki s¹
niezwykle widowiskowe, co ³atwo zauwa¿yæ, obserwuj¹c
rosn¹c¹ liczbê widzów podczas wakacyjnych turniejów,
rozgrywanych w nadmorskich miejscowoœciach, które
wchodz¹ w sk³ad letnich atrakcji turystycznych.
Frekwencja podczas poznañskiej imprezy jest dobrym
prognostykiem na przysz³oœæ. To równie¿ mocny argu-
ment w dyskusji o o¿ywieniu Placu Wolnoœci, która
toczy siê na ³amach poznañskiej prasy. 

Marcin Piechocki 
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W iêkszoœci z nas majowy weekend wype³ni³y
b³ogie nieróbstwo, grillowanie i nadrabianie
czytelniczych zaleg³oœci. Jednak nie wszyst-

kim. Kierowana przez mgr. £ukasza Stypê siatkarska
dru¿yna ¿eñska UAM uczestniczy³a w dniach 1-4 maja
w Mistrzostwach Uniwersytetów w Katowicach.
Poœwiêcenie siatkarek jest o tyle znacz¹ce, ¿e zosta³y
zakwaterowane w akademikach Uniwersytetu
Œl¹skiego, których poziom znacz¹co odbiega³ od miejsc,
w których mieszkaj¹ studenci. Na organizacjê zawodów
narzeka³y zreszt¹ nie tylko zawodniczki, ale równie¿
trenerzy. 

Do Katowic zespó³ pojecha³ w sk³adzie:
1. Monika Tyrra - rozgrywaj¹ca
2. Marta Piszczyk - przyjmuj¹ca
3. Katarzyna Romaldowska - atakuj¹ca
4. Beata Ryszka - œrodkowa
5. Paulina Ro¿niakowska - rozgrywaj¹ca - kapitan
6. Malwina Konkolewska - œrodkowa
7. Agnieszka Piszczek - przyjmuj¹ca
8. Krzysztofa Urbañska - przyjmuj¹ca
9. Karina Przyby³ek - libero
10. Sylwia Kwaœnik - przyjmuj¹ca
11. Monika Lemañska - œrodkowa
12. Katarzyna Ryszka - atakuj¹ca

Dru¿yna UAM gra³a w grupie D obok: Uniwersytetu
£ódzkiego, Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego w
Bydgoszczy i Uniwersytetu Marii Sk³odowskiej-Curie w
Lublinie. Nasze zawodniczki nie da³y szans dru¿ynie z
Lublina, pokonuj¹c j¹ 2:0 (25:23, 25:19) oraz zespo³owi
najm³odszego uniwersytetu, który uzna³ wy¿szoœæ
poleg³ w dwóch setach 20:25 i 5:25. Kierowany przez
£ukasza Stypê zespó³ uleg³ dru¿ynie z £odzi 0:2 (16:25,
21:25). Dziêki takiemu przebiegowi wydarzeñ, zespó³
UAM wyszed³ z drugiego miejsca do æwieræfina³u, 
w którym trafi³ na gospodarzy - siatkarki Uniwersytetu
Œl¹skiego. Do meczu nasz zespó³ przyst¹pi³ skoncen-
trowany i zdeterminowany (czy¿by warunkami zakwa-
terowania?) i wygra³ 2:0 (25:23, 25:22). Awans do
pó³fina³u skutecznie wymaza³ jednak wszystkie niedo-
godnoœci zwi¹zane z wyjazdem do Katowic. W walce o
fina³, przeciwnikiem siatkarek UAM by³ zespó³
Uniwersytetu Szczeciñskiego, który niestety nie da³
szans naszym zawodniczkom. Po zaciêtym meczu uleg³y
one 0:2 (22:25, 11:25) i stanê³y przed szans¹ walki o

trzecie miejsce. Rywalem by³ zespó³ z £odzi, z którym
przegra³y ju¿ one w rozgrywkach grupowych, co jedynie
zwiêksza³o zapa³ dziewczyn, które chcia³y siê
zrewan¿owaæ. Pikanterii meczowi dodawa³ fakt, ¿e dwa
lata temu UAM przegra³ walkê o trzecie miejsce
w³aœnie z zespo³em z £odzi, który by³ wówczas gospo-
darzem zawodów. Na nasze nieszczêœcie historia
niekiedy lubi siê powtarzaæ i tak sta³o siê tym razem. Po
bardzo zaciêtym i widowiskowym spotkaniu, zespó³
AZS UAM uleg³ ³odziankom 1:2 (23:25, 26:24, 15:17).
Na pocieszenie pozostaje fakt, ¿e najlepsz¹ atakuj¹c¹
Mistrzostw wybrana zosta³a œrodkowa zespo³u UAM,
Malwina Konkolewska. Zawody po raz kolejny
potwierdzi³y, ¿e UAM siatkówk¹ stoi i siatkarki dzielnie
dotrzymuj¹ kroku dru¿ynie mêskiej.

Wyniki ostateczne:
1. Uniwersytet Szczeciñski
2. Uniwersytet Rzeszowski
3. Uniwersytet £ódzki
4. Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu
5. Uniwersytet Warszawski
6. Uniwersytet Jagielloñski w Krakowie
7. Uniwersytet Œl¹ski w Katowicach
8. Uniwersytet Gdañski
9. Uniwersytet Miko³aja Kopernika w Toruniu
10. Uniwersytet Marii Sk³odowskiej-Curie w Lublinie
11. Uniwersytet Wroc³awski
12. Katolicki Uniwersytet Lubelski
13. Uniwersytet Bia³ostocki
14. Uniwersytet Warmiñsko-Mazurski Olsztyn
15. Uniwersytet Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy

Najlepsza zawodniczka Mistrzostw:
Joanna Kuchczyñska (Uniwersytet Szczeciñski)

Najlepsza libero:
Sandra Do³añska (Uniwersytet Szczeciñski)

Najlepsza rozgrywaj¹ca:
Ma³gorzata Kusal (Uniwersytet Rzeszowski)

Najlepsza atakuj¹ca:
Malwina Konkowska (Uniwersytet im. A. Mickiewicza - Poznañ)

Marcin Piechocki, 
wspó³praca Agnieszka Piszczek

Siatkarki UAM 
w Katowicach
tu¿ za podium
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Z
acznê od anegdoty, pochodz¹cej z ksi¹¿ki Jana
Sleszyñskiego pt. „Teorja dowodu” z roku
1925 (3). „Pewnego razu, wœród zupe³nej ciszy
czytelni matematycznej jednego z uniwer-
sytetów niemieckich rozleg³ siê g³oœny trzask;

wszyscy zwrócili siê w stronê, sk¹d wychodzi³ i ujrzeli
niem³odego ju¿, powa¿nego cz³owieka, który bi³ ksi¹¿k¹
w stó³; wpad³ on w gniew taki, nie mog¹c ¿adn¹ miar¹
zrozumieæ myœli autora!”. 

Od tego czasu niewiele siê zmieni³o, a je¿eli, to w
kierunku nie u³atwiaj¹cym czytania monografii i prac z
matematyki. Przyjê³o siê pisanie tych ostatnich w
sposób mo¿liwie zwiêz³y, tak, ¿e aby zrozumieæ kolejne
kroki, trzeba nieraz wykonaæ na boku szereg dzia³añ.
Wszystko to jest do zrobienia, ale w pewnym miejscu
autor napisa³, ¿e coœ jest oczywiste. O tym s³owie
wymieniony wy¿ej Sleszyñski pisze, i¿ „autorowie
u¿ywaj¹ tego wyra¿enia przede wszystkim wtedy, gdy

Julian Musielak

O uprawianiu
matematyki
Wyk³ad ten poœwiêcam pamiêci promotora oraz recenzentów mojej rozprawy kandydackiej,
Profesorów W³adys³awa Orlicza oraz Stanis³awa Hartmana i Zygmunta Zahorskiego.

>>
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rzecz jest o tyle niejasna, ¿e, jakkolwiek przekonani s¹
o s³usznoœci tego, co twierdz¹, jednak albo wcale nie
umiej¹ tego dowieœæ, albo te¿ znaj¹ tylko tak d³ugie i
niezgrabne dowody, ¿e siê ich wstydz¹”. Dla znawcy
dziedziny, której dotyczy praca, a zw³aszcza dla recen-
zenta, u¿ycie przez autora zwrotu, ¿e coœ jest „oczy-
wiste” albo te¿ „banalne” czy „trywialne”, ma charakter
dzwonka alarmowego. Gdy czytam pracê i natrafiê na te
s³owa, nie potrafi¹c zrozumieæ zawieraj¹cego je tekstu,
to wiem, ¿e jest bardzo prawdopodobne, i¿ autor pracy
pope³ni³ b³¹d. W tej sytuacji, zamiast próbowaæ na si³ê
zrozumieæ autora, zabieram siê do znalezienia kontr-
przyk³adu, który obali rzekom¹ oczywistoœæ. Czasem
b³¹d autora wi¹¿e siê ze skomplikowan¹ form¹ za³o¿eñ
w twierdzeniu. Gdy autorowi nie udaje siê udowodniæ
tezy, na której mu zale¿y, ucieka siê do wzmacniania i
wzbogacania za³o¿eñ. Kolejno dok³adaj¹c dalsze
za³o¿enia, otrzymuje wreszcie upragnion¹ tezê. Nie
zwraca przy tym uwagi na to, czy nadmiar za³o¿eñ nie
prowadzi do bana³u a nawet do sprzecznoœci. W ten
sposób powstaj¹ twierdzenia o tak mocnych za³o¿e-
niach, ¿e spe³nia je tylko funkcja to¿samoœciowo równa
zero, a nawet twierdzenia o uk³adach za³o¿eñ
sprzecznych. Tego typu b³êdy polegaj¹ na g³êbokim
przekonaniu autora, ¿e niesprzecznoœæ i niebanal-
noœæ jego za³o¿eñ jest oczywista. 

Trudna bywa lektura tekstów mate-
matycznych, lecz o ile trudniejsze jest
samo tworzenie matematyki!
Warunkiem koniecznym jest znajo-
moœæ techniki prowadzenia badañ
naukowych w danym kierunku,
ale jak bardzo nie jest to
warunek wystarczaj¹cy! Do
nowego, oryginalnego wyniku
prowadzi myœl twórcza, czyli
pomys³. Mo¿e to byæ propozycja
uogólnienia lub rozszerzenia
rezultatów, poznanych z lektury
matematycznej. Je¿eli propozycja ta
polega na prostym zastosowaniu
znanych technik, to efekt mo¿na na ogó³
uzyskaæ ³atwo, ale jego wartoœæ naukowa jest
znikoma. Przeciwnie, mo¿na wzi¹æ na warsztat któryœ
ze s³ynnych nie rozwi¹zanych dot¹d problemów. W ten
sposób w XIX wieku wykazano np. niemo¿liwoœæ wyko-
nania kwadratury ko³a przy pomocy cyrkla i linia³u, a
w XX wieku rozwi¹zano m.in. takie problemy, jak
zagadnienie pokolorowania mapy politycznej czterema
barwami tak, aby s¹siednie pañstwa mia³y inny kolor;
zbie¿noœci prawie wszêdzie szeregu Fouriera funkcji
ci¹g³ej, a tak¿e wykazano prawdziwoœæ tzw. wielkiego
twierdzenia Fermata. Wszystkie te otwarte problemy
wymaga³y d³ugoletniej pracy wybitnych specjalistów. Co
ma zrobiæ w takim razie rozpoczynaj¹cy karierê
naukow¹ m³ody matematyk? Najczêœciej jednak nie jest
samotny, obok dzia³aj¹ ró¿ne szko³y matematyczne i
kusz¹ na rozmaite sposoby. Tu przejdê do pewnego
wspomnienia z mojej pracy dydaktycznej. Og³osi³em
zebranie tych, którzy chcieliby u mnie pisaæ pracê ma-
gistersk¹. Przedstawi³em na nim wpierw listê tematów,
potem omówi³em poszczególne z nich wraz z podaniem
spisów lektur. Wreszcie poprosi³em studentów o
zadawanie mi pytañ. Pocz¹tkowo by³o cicho, po pewnym
czasie zg³osi³ siê jeden ze studentów z pytaniem, który
z tematów jest naj³atwiejszy. Niech¿e przysz³y uczony
matematyk nie da siê zwieœæ tym, którzy proponuj¹
³atwe tematy! Szkoda na nie ¿ycia. A mo¿e nale¿y
kierowaæ siê mod¹ naukow¹? Powstaje najczêœciej ko³o

jakiegoœ odkrywczego wyniku. Przy jego autorze gro-
madz¹ siê inni, pisuj¹ dobre prace, rozchodzi siê fama.
Problematyka staje siê modna, a chêtnych do pracy w
danej dziedzinie jest wielu. Mo¿e do³¹czyæ do nich? To
niemal gwarancja spokojnej kariery naukowej. Mo¿na
zostaæ jednym z tamtych, ale mo¿na te¿ wejœæ w grono
epigonów, bo ju¿ gdzie indziej zaczyna, na razie w
zaciszu, pracê inny zespó³, który przejmie z czasem
pa³eczkê nowoczesnoœci. Wreszcie mo¿e próbowaæ nieza-
le¿nego poszukiwania pomys³ów? To nara¿a na niebez-
pieczeñstwo falstartu. Samodzielne zanurzenie siê w
ryzyko loterii wyborów naukowych jest czymœ piêknym
i daj¹cym niezwyk³e prze¿ycia estetyczne. Pracuje siê
jak kator¿nik i czasem, gdy nie widaæ œcie¿ki dalej,
chcia³oby siê g³ow¹ w mur waliæ. Czuje siê ca³kowit¹
ja³owoœæ, umys³ ma ju¿ dosyæ. Jednak gdzieœ w g³êbi
problem dr¹¿y i wreszcie wybucha na nowo. Mo¿liwe s¹
dwa scenariusze: nareszcie uzyska³o siê wymarzony
wynik, nastêpuje chwila euforii porównywalnej ze
zdobyciem szczytu, na którym nie by³o jeszcze ¿adnego
cz³owieka. Albo koniecznoœæ pogodzenia siê z fiaskiem i
przejœcie na inn¹ tematykê, by znowu doœwiadczyæ
podobnych prze¿yæ jak poprzednio. Czy kiedyœ musi siê
uzyskaæ sukces? Tu nie ma odpowiedzi, przecie¿ bada-

nia naukowe z matematyki maj¹ znamiona ha-
zardu. 

Wyniki w matematyce mog¹ byæ lep-
sze lub gorsze, dobry specjalista w

danej dziedzinie rozpozna na ogó³
ich jakoœæ. Pamiêtam, jak w roku
1963 dosta³em ze Studia
Mathematica do recenzji pracê
Alberto Pedro Calderóna o
zespolonej metodzie w
przestrzeniach poœrednich i
interpolacyjnych (1). Widzia³em
od razu, ¿e to jest kamieñ milowy

w teorii tych przestrzeni i
potwierdzi³y to póŸniej liczne

cytowania i wykorzystanie idei
Calderóna przez nastêpców. Pamiêtam

te¿ wiele prac, choæ nie zawieraj¹cych
b³êdów i formalnie nowych, lecz nadaj¹cych siê

do kosza na œmieci. Specjalista mo¿e siê jednak myliæ,
choæ jest wielkim i powszechnie szanowanym naukow-
cem. W matematyce nie ma niezawodnych autorytetów,
a w szczególnoœci jakoœæ wyników nie zale¿y od wieku i
s³awy ich autora. Nie ma nic do rzeczy, ¿e jeden jest
stary i wybitny a drugi m³ody i nieznany. Carl Friedrich
Gauss nie zauwa¿y³ geniuszu m³odego Janosa Bolyaia,
a Augustin Cauchy zlekcewa¿y³ dzie³o Ewarysta Galois.
W ostatnich czasach gor¹czkowo poszukuje siê sposobu
czysto mechanicznego decydowania o jakoœci pracy.
Kilka liczbowych parametrów pozwala okreœliæ
automatycznie tê jakoœæ. Poœród owych parametrów
wa¿na jest przede wszystkim okreœlona liczbowo jakoœæ
czasopisma, w którym praca ukaza³a siê, a w szczegól-
noœci, czy znajduje siê ono na liœcie czasopism
wyró¿nionych, np. liœcie filadelfijskiej. Równie wa¿na
jest te¿ iloœæ póŸniejszych cytatów pracy. Przy okazji
wspomnê, ¿e w jednej z moich prac z roku 1966
wykaza³em fa³szywoœæ g³ównych wyników pewnej pub-
likacji. Przy automatycznym wyznaczaniu jakoœci, moja
praca krytyczna powinna byæ traktowana jako argu-
ment pozytywny za jakoœci¹ tamtej publikacji, wszak
zwiêkszy³a liczbê cytatów. Poszukiwanie zautomaty-
zowanych metod wyznaczania jakoœci przypomina
poszukiwanie ongiœ kamienia filozoficznego. Có¿, ka¿da
epoka ma taki swój kamieñ. Tymczasem ostatnio widaæ

U¿ycie przez autora
zwrotu, ¿e coœ jest

„oczywiste” 
albo te¿ „banalne” 
czy „trywialne”, 

ma charakter dzwonka
alarmowego
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pewne tendencje do odwracania siê od sformali-
zowanego systemu oceniania jakoœci publikacji
naukowych. Przytoczê artyku³ medalisty Fieldsa,
Terenca Tao z University of California, pt. „What is good
mathematics” (4), opublikowanego w Biuletynie
Amerykañskiego Towarzystwa Matematycznego w
paŸdzierniku roku 2007. Nie ma w nim ani s³owa o algo-
rytmach liczbowych oceny jakoœci. Zdaniem Tao, jest
wiele ró¿nych aspektów, ze wzglêdu na które mo¿na
oceniæ pracê z matematyki jako dobr¹. Wymienia ponad
20 takich aspektów. Na przyk³ad praca mo¿e byæ dobra
ze wzglêdu na prze³amanie trudnoœci w wa¿nym
matematycznym problemie albo ze wzglêdu na stworze-
nie nowych metod badawczych, ale tak¿e ze wzglêdu na
wa¿ne zastosowania w innych dyscyplinach naukowych
czy nawet na piêkno i elegancjê ekspozycji. Praca jest
tym lepsza, im wiêcej jest aspektów, w œwietle których
jest dobra. Te wskazania s¹ w³aœciwie dobrze znane i
charakteryzuj¹ siê tym, ¿e ocenie podlega meritum
pracy a nie okolicznoœci uboczne, jak pytanie, gdzie
praca by³a opublikowana, czy ile razy j¹ cytowano? 

Pracuj¹cy twórczo matematyk nie ¿yje dzisiaj w
pró¿ni spo³ecznej, ale pracuje jako nauczyciel aka-
demicki czy te¿ pracownik placówki naukowej a nawet
przedsiêbiorstwa. ¯yje w otoczeniu kolegów,
dyskutuje z nimi, pisze wspólne prace.
Gromadzi siê doko³a niego grono
uczniów, jest jakieœ seminarium.
Swoich idei naukowych nie chowa do
biurka, ale promieniuje nimi na
otoczenie. Powstaje œrodowisko
naukowe, które dla naukowca
jest tym, czym woda dla ryby. W
matematyce kontakt miêdzy-
pokoleniowy jest niezwykle
o¿ywczy dla obu stron. W swej
ksi¹¿ce „A mathematician's apo-
logy” (2) s³ynny w pierwszej
po³owie XX wieku matematyk ang-
ielski Godfrey Harold Hardy napisa³
miêdzy innymi zdanie: „Mathematics is
a game of young people”. Napisa³ tak¿e, ¿e
wszystkie jego pomys³y matematyczne, a mia³
ich wiele, pochodz¹ z czasów, gdy jeszcze nie by³ profe-
sorem. Potem zdzia³a³ jeszcze bardzo du¿o, mia³
znacz¹cy wp³yw na ca³e pokolenie matematyków nie
tylko w Anglii. Matematyk powinien byæ szczêœliwy,
jeœli mia³ w ¿yciu kilka znacz¹cych pomys³ów i potrafi³
je dobrze zagospodarowaæ w dalszych latach, gdy
osi¹gn¹³ ju¿ pe³n¹ dojrza³oœæ naukow¹. Jeszcze lepiej
zrobi, gdy rozwijanie tych pomys³ów pozostawi swoim
uczniom, a nie bêdzie chcia³ liczb¹ swoich prac osi¹gn¹æ
wyniku, nadaj¹cego siê do ksiêgi Guinessa. 

Tu powstaje problem podstawowy: czy nale¿y poœwiê-
ciæ wszystkie si³y badaniom naukowym, czy te¿ obok
matematyki nale¿y mieæ drugi œwiat, w pe³ni prywatny
i oddzielony od tamtego? Zgodnie z tradycj¹ kultury
œródziemnomorskiej, reprezentowan¹ przez trzy wielkie
religie monoteistyczne, Bóg da³ cz³owiekowi tylko jedno
¿ycie, którego spe³nienie le¿y w rêku ka¿dego z nas. Czy
poœwiêciæ je tylko poszukiwaniu prawdy w ramach swej
dyscypliny naukowej, czy te¿ prawdy, piêkna i dobra
szukaæ wszêdzie? Ka¿dy ma mo¿noœæ wyboru i musi tego
wyboru dokonaæ. Zostaj¹c wy³¹cznie wybitnym specja-
list¹, powa¿nie pomno¿y swój dorobek naukowy. Czy
oznacza to tak¿e pomno¿enie tego, co najwa¿niejsze,
czyli istotnych pomys³ów naukowych? Opcjê przeciwn¹
stanowi¹ ci, których spotykamy niespodzianie na
górskiej wspinaczce czy jako turystów w ró¿nych miejs-

cach œwiata. Uprawiaj¹ sport, s¹ cz³onkami chórów
œpiewaczych, poetami i zakonnikami w klasztorach.
Zajmuj¹ siê problemami filozofii, religii, historii. Bywaj¹
sta³ymi czytelnikami w bibliotekach o charakterze
humanistycznym. 

Jest jeszcze jeden aspekt dzia³alnoœci matematyka
pracuj¹cego naukowo, s¹ nim napisane przez niego
ksi¹¿ki. W okresie silnego eksportu polskiej myœli
matematycznej, czyli w czasie miêdzy dwiema wojnami
œwiatowymi, mocnym œrodkiem naszego wyjœcia na sze-
roki œwiat by³y monografie, opublikowane przez pol-
skich matematyków. Wymieniê tu przede wszystkim
„Teoriê operacji liniowych” Stefana Banacha, ale tak¿e
„Teoriê ca³ki” Stanis³awa Saksa, „Szeregi trygonome-
tryczne” Antoniego Zygmunda, „Teoriê szeregów ortogo-
nalnych” Stanis³awa Kaczmarza i Hugona Steinhausa,
„Topologiê” Kazimierza Kuratowskiego, „Funkcje anali-
tyczne” Stanis³awa Saksa i Antoniego Zygmunda a
tak¿e obszerny dorobek ksi¹¿kowy Wac³awa
Sierpiñskiego. To nie tylko konkretne artyku³y
naukowe wymienionych autorów, ale w³aœnie te mono-
grafie by³y przez wiele lat cytowane przez rzeszê
autorów i to one g³ównie spowodowa³y, ¿e zaczynaj¹c od
niczego, staliœmy siê w pewnym momencie prominenta-

mi w œwiecie nauk matematycznych.
Zbankrutowanie po wojnie znakomitej serii

„Monografii Matematycznych” oraz poli-
tyka naukowa, dyskryminuj¹ca

pisanie takich ksi¹¿ek, po³o¿y³y siê
cieniem na nasz¹ pozycjê naukow¹
poœród matematyków na œwiecie.

Dziwna jest ta matematyka,
nie jest ani nauk¹ przyrodnicz¹,
ani humanistyczn¹. Nie wyma-
ga eksperymentu, ale nauki
eksperymentalne nie mog¹ siê
bez niej obyæ, to ona porz¹dkuje

wyniki doœwiadczeñ i tworzy
teorie. Jest tworzona przez ludzi,

ale odnosi siê do ogólnego ³adu logi-
cznego œwiata a nie tylko do spo³ecznoœ-

ci ludzkiej. Nie ma w niej zdañ
orzekaj¹cych a tylko implikacje. Suma k¹tów

w trójk¹cie wynosi 180 stopni, ale ju¿ nie w geometrii
na sferze, dwa dodaæ dwa jest cztery, ale w uk³adzie
dziesiêtnym, bo np. w trójkowym jest równe „jedenaœ-
cie”. Zdaniem niektórych, matematyka jest niepotrzeb-
na, bo mówi tylko rzeczy oczywiste. Nie królowa nauk,
ale ich fundament, na którym zbudowany jest
wspania³y gmach nauki. Królow¹ mo¿na zdetronizowaæ,
ale fundamentu spod gmachu nie mo¿na wyj¹æ, bo
ca³oœæ siê zawali. Daje poczucie pewnoœci, bo z prawdzi-
wych za³o¿eñ nie wyprodukuje nigdy fa³szywej tezy.
Pewnoœæ ta jest uniwersalna i nie zale¿y od u¿ytkowni-
ka. Warta jest, by poœwiêciæ jej swój czas.

Poznañ, 9 maja, 2008 roku
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Wyk³ad wyg³oszony
zosta³ podczas
uroczystoœci

odnowienia doktoratu
prof. Juliana Musielaka
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Kilonia wita Poznañ
Rano wyk³ady, panele dyskusyjne, kolokwia i warsztaty. A popo³udniu mecz, bigos
jako polskie danie w sto³ówce i wspólne spotkania Niemców i Polaków w pubach.
Tak wygl¹da³y 3. Dni Poznania w Kilonii, które w dniach 28-29 IV odby³y siê na
Uniwersytecie Christiana Albrechta (CAU) w stolicy pó³nocnoniemieckiego landu.

Autobus z 45 przedstawicielami naszego
Uniwersytetu wyruszy³ do Kilonii 27 kwietnia.
Nad dyscyplin¹ grupy czuwa³ przez ca³y wyjazd

kierownik Dzia³u Programów Miêdzynarodowych i
Wspó³pracy z Zagranic¹ UAM: – Czy na pok³adzie s¹
poloniœci? Czy s¹ sportowcy? A gdzie prawnicy, nie
widzê prawników? - niepokoi³ siê Jerzy Laskowski.

Uroczysta inauguracja imprezy 29 kwietnia, umi-
lana wystêpem tercetu muzycznego, odby³a siê w kiloñ-
skim Auditorium Maximum (zwanym pieszczotliwiej
przez studentów Audimaxem). Jako pierwszy na
mównicê wkroczy³ rektor CAU prof. Thomas Bauer. 

- Cieszê siê, ¿e mogê oficjalnie og³osiæ otwarcie „3. Dni
Poznania w Kilonii". Pragnê podkreœliæ, jak wyj¹tkowy
jest charakter wspó³pracy naszych Uniwersytetów,
której nigdy nie zaburzy³y zasz³oœci historyczne - zaz-
naczy³ rektor. Prof. Bauer nie ba³ siê równie¿ poruszyæ
dra¿liwego tematu Centrum Przeciwko Wypêdzeniom 
i zaprezentowaæ stanowiska bliskiego sercu Polaków. Po
nim do mikrofonu podszed³ prorektor UAM, prof. dr hab.
Marek Krêglewski: - To niezwyk³a przyjemnoœæ, ¿e „Dni
Poznania w Kilonii” odbywaj¹ siê ju¿ po raz trzeci. CAU
zajmuje szczególne miejsce wœród naszych uczelni part-
nerskich. Umowa o wspó³pracy po³¹czy³a Uniwersytet
Adama Mickiewicza i Christian-Albretchs-Universität 
w 1984 roku. Jednak kontakty i wymiany pomiêdzy
uczelniami trwaj¹ znacznie d³u¿ej i rozpoczê³y siê ju¿ na
pocz¹tku lat siedemdziesi¹tych - podkreœli³. 

Du¿e zainteresowanie wzbudzi³ te¿ wyk³ad inaugu-
ruj¹cy prof. dr. hab. Czes³awa Karolaka „Cenzura i sys-
temy cenzury w Niemczech w XIX i XX wieku”.
Zw³aszcza warstwa ikonograficzna - zakazane w dobie
III Rzeszy fotografie Hitlera w skórzanych spodenkach
czy zdjêcie nazistowskiej elity, z której wyretuszowano
uwik³anego w romans z czesk¹ aktork¹ Goebbelsa,
rozbawi³y obecnych w Audimaxie. 

Po otwarciu, poznañscy naukowcy i studenci udali siê
na zajêcia z grupami niemieckim. Ide¹ warsztatów i tzw.
kolokwiów (które jednak ze zdawaniem zaliczeñ nie
mia³y nic wspólnego) by³o pokazanie, ¿e mimo odleg³oœci,
na obu Uniwersytetach czêsto bada siê podobne
zjawiska. Spotkania by³y uwieñczeniem
wielomiesiêcznych niekiedy przygotowañ i wspólnych
ustaleñ. Z braku miejsca wymieñmy wiêc tylko niektóre
z zaproponowanych zajêæ.  Poloniœci podczas warsztatów
jêzykoznawczych rozwa¿ali „Czy Poznañ i Kilonia maj¹
swoje w³asne dialekty?”, a prof. dr hab. Beata
Miko³ajczyk zaprezentowa³a wyk³ad „W gazecie stoi
napisane (In der Zeitung steht geschrieben...) -

niemiecko-polskie kontakty jêzykowe w Wielkopolsce”.
Archeolodzy przygotowali wyk³ady wspólnie z
zagranicznymi kolegami. Prof. dr hab. Janusz
Czebreszuk, mgr Mateusz Jaeger, dr Jutta Kneisel
(CAU) i prof. Dr Johannes Mueller (CAU) opowiadali o
„Bruszczewie - ufortyfikowanym centrum produkcji met-
alurgicznej z epoki br¹zu”. Z kolei prof. dr hab. Hanna
Koèka-Krenz razem z prof. dr Ulrichem Müllerem
(CAU) i Ingo Petrim (CAU) wyg³osi³a wyk³ad: „Nowe
badania s³owiañskiej historii gospodarczej i spo³ecznej:
Centra pomiêdzy limes saxoniae a Wis³¹”.

Przedstawiciele nauk prawnych uczestniczyli w
kolokwium: „Prawo sportowe w Polsce i w Niemczech -
problematyka prawna dopingu i korupcji”. - To by³o
owocne spotkanie, Niemcy przedstawili kilka ciekawych
casusów - ocenia³ mgr Pawe³ Nalewajko, pracownik
UAM i Viadriny. - Zw³aszcza interesuj¹cy by³ w¹tek
korupcji, dziêki której Niemcy zamiast RPA uzyska³y
prawo do organizacji pi³karskich Mistrzostw Œwiata
2006. Dlatego kolokwium trwa³o o prawie dwie godziny
d³u¿ej ni¿ planowano - wyjaœnia³ mgr Nalewajko.
OpóŸnienie sprawi³o te¿, ¿e grupa prawnicza nie dotar³a
na mecz pi³ki rêcznej kobiet pomiêdzy CAU i UAM.
Mimo dopingu mieszkaj¹cych w Kilonii Polaków i dobrej
gry, poznanianki przegra³y 41:17. - Nie chcia³yœmy byæ
niewdziêcznymi goœæmi - ¿artowa³a po spotkaniu kon-
tuzjowana kapitan reprezentacji UAM Karolina Peda. -
A tak na powa¿nie, nie zapominajmy, w jakim mieœcie
gra³yœmy... Bowiem w Kilonii gra najlepsza mêska
dru¿yna œwiata THW Kiel, o czym nie zapomnia³ te¿
trener dziewczyn, mgr Henryk Gawlak. - Nie wrócê do
Poznania, dopóki nie wejdziemy do hali THW! - zarzeka³
siê w trakcie zwiedzania miasta. Kierownika
Laskowskiego, jako zaprzysiêg³ego melomana,
najbardziej interesowa³y filharmonia i opera, a studen-
tom najbardziej podoba³a siê sieæ œcie¿ek rowerowych. 

- ¯ebyœmy takie mieli w Poznaniu - rozmarzy³a siê
studentka Paulina Makaroyj. - Imponuj¹ce jest te¿ cen-
trum sportowe - doda³a. Tak¿e niemieccy studenci
potwierdzali, ¿e Kilonia to dobre miejsce do nauki. - Jest
tu spokojnie i sympatycznie, panuje studencka atmos-
fera. No i wszêdzie mo¿na dotrzeæ na rowerze - za-
chwala³a Eva Lange. - A niektóre kierunki, np. badania
oceanograficzne i arktyczne stoj¹ na najwy¿szym
poziomie na œwiecie. Tak¿e polscy studenci wracali do
Poznania zadowoleni. - Na razie wolê nie zapeszaæ, ale
dosta³am propozycjê dalszych badañ na CAU - cieszy³a
siê jedna z uczestniczek wyjazdu.

Ewa Woziñska

Odpoczynek po obiedzie na ³onie natury Pi³karki rêczne podczas wyk³adu inauguracyjnego 
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•• Trzeci¹ rocznicê œmierci Jana Paw³a II (2. IV) wiele
instytucji artystycznych uczci³o nadzwyczajnymi programa-
mi. Filharmonia Poznañska zaprosi³a swych s³uchaczy 
do auli o godz. 21. na okolicznoœciowy wieczór kameralny
muzyki i s³owa pt. „¯ycie jesteœ chwil¹”.

•• Pamiêci zmar³ego Papie¿a dedykowany by³ tak¿e 
(6. IV) koncert, otwieraj¹cy 39. Poznañsk¹ Wiosnê
Muzyczn¹, po 2-letniej przerwie wskrzeszony, zas³u¿ony
festiwal polskiej muzyki wspó³czesnej. Jego moderatorzy:
Krzysztof Meyer, autor koncepcji artystycznej i dr Maciej
Jab³oñski - dyrektor przedsiêwziêcia, wespó³ z dyrekcj¹
Filharmonii, postanowili wykorzystaæ tê okazjê do przed-
stawienia wreszcie w naszym mieœcie „dzie³a ¿ycia”
Romana Maciejewskiego (1910-1998), twórcy silnie
zwi¹zanego m.in. z Poznaniem i Wielkopolsk¹. „Requiem.
Missa pro defundis”, blisko 3-godzinne oratorium, pow-
stawa³o w ci¹gu 15 powojennych lat. Wed³ug s³ów auto-
ra, by³o jego „najpe³niejsz¹ wypowiedzi¹ muzyczn¹ - jako
kompozytora i emocjonaln¹ - jako cz³owieka wyra¿aj¹cego
swój sprzeciw wobec Z³a, wobec okrucieñstwa, jakie
niesie wojna, wobec niesprawiedliwoœci i niewiedzy
ludzkiej”. Prawykonanie monumentu odby³o siê podczas
„Warszawskiej Jesieni” w 1960 r. Us³yszeliœmy nieco
skrócon¹ wersjê, przygotowan¹ przez dyrygenta Tadeusza
Wojciechowskiego. Œpiewa³ znakomity Chór Filharmonii
Narodowej (kier. Henryk Wojnarowski). W partiach
solowych wyst¹pili: Iwona Hossa (sopran), Agnieszka
Zwierko (mezzosopran), estoñski tenor Mati Turi oraz
Jaros³aw Brêk (bas). Grali filharmonicy poznañscy.       

•• Tydzieñ póŸniej (11. IV) 39. Wiosna Muzyczna mia³a
te¿ w auli godne zakoñczenie. Program koncertu pod
batut¹ Marka Pijarowskiego otwiera³o prawykonanie orkie-
strowej kompozycji, zatytu³owanej „Przeœwit” Artura
Kroschela, urodzonego w 1973 r. w Szamotu³ach. Utwór
powsta³ na zamówienie poznañskiego Oddzia³u Zwi¹zku
Kompozytorów Polskich i zosta³ ¿yczliwie przyjêty.
Znacznie wiêksz¹ owacj¹ jednak nagrodzi³a publicznoœæ
Krzysztofa Meyera za II Koncert wiolonczelowy w perfek-
cyjnym wykonaniu Bartosza Koziaka. Równie¿ tej pozycji,
goszcz¹cej na wielu estradach w kraju i za granic¹, nie
znaliœmy dot¹d w Poznaniu, mimo i¿ jej twórca jest pra-
wie poznaniakiem. Po przerwie natomiast zabrzmia³y dwa
przyk³ady polskiej klasyki wspó³czesnej: powsta³y w 1974 r.
epizod orkiestrowy „Przebudzenie Jakuba” Krzysztofa
Pendereckiego i ostatnie dzie³o Witolda Lutos³awskiego -
IV Symfonia, synteza twórczoœci tego geniusza i zarazem
jego artystyczny testament. W œwiat nie³atwej w odbiorze
muzyki wprowadzi³a s³owem wstêpnym i komentarzem 
w programie Teresa Doro¿a³a-Brodniewicz.  

•• Kontrapunktem dla tego wieczoru by³o (13. IV) kolejne
spotkanie festiwalu „Muzyka dawna - persona grata”.
Trzy concerti grossi Arcangela Corellego oraz dwie sonaty
Georga Muffara tworzy³y program Orkiestry „Arte dei
Suonatori” z goœcinnym koncertmistrzem Davidem

Plantierem ze Szwajcarii. Kontrapunktem podwójnym, 
bo radosnym dŸwiêkom towarzyszy³y myœli o zmar³ym
kilka dni wczeœniej Basa van Hengelu, holenderskim
wiolonczeliœcie od wielu lat wspó³pracuj¹cym z poz-
nañskim zespo³em.  

•• Dawno nies³yszana w Poznaniu, VI Symfonia Dmitrija
Szostakowicza by³a (18. IV) g³ównym punktem programu
filharmonicznego, zatytu³owanego „Z trzech stron œwia-
ta”. S³ynne, choæ niewielkich rozmiarów dzie³o, œwietnie
przygotowa³ i poprowadzi³ 26-letni dyrygent Krzysztof
Urbañski, ju¿ po raz drugi w tym sezonie goszcz¹cy u
nas. Zaledwie przed rokiem uzyska³ dyplom u Antoniego
Wita, obecnie jest jego asystentem w Filharmonii
Narodowej. Wydaje siê, i¿ artysta ma przed sob¹ bardzo
ciekaw¹ przysz³oœæ. Jako zwyciêzca Miêdzynarodowego
Konkursu w Pradze otrzyma³ nagrodê jednej z najwiêk-
szych agencji muzycznych w formie tournée po USA.
Niebawem je rozpocznie. 

Dwie pozosta³e strony œwiata reprezentowa³y: 
I Suita „Peer Gynt” Edwarda Griega i Koncert na bando-
neon i orkiestrê Astora Piazzolli, wykonany na akordeonie
przez Krzysztofa Korbana. 

•• Dwoje fenomenalnych wirtuozów poznali s³uchacze
386. Koncertu Poznañskiego (26. IV). Urodzeni w mieœ-
cie Gorki, 35-letni Sergiej Nakariov i trochê starsza sios-
tra Vera Okhotnikova, dzisiaj obywatele œwiata, od paru
lat swymi talentami, nadzwyczajn¹ muzykalnoœci¹, atrak-
cyjnoœci¹ repertuaru zachwycaj¹ najwiêksze festiwale 
i najs³ynniejsze sale koncertowe. Sergiej gra na tr¹bce
oraz jej odmianie, tzw. fluegelhornie (po polsku:
skrzyd³ówka), o szczególnie piêknym, aksamitnym
dŸwiêku. Wykonuje dzie³a oryginalne i transkrypcje (opra-
cowane przez ojca). I w³aœnie w takiej wersji oraz na tym
wymyœlnym instrumencie przypomnia³ najpierw popularny
Koncert wiolonczelowy Haydna. Po przerwie natomiast
zagra³ na tr¹bce. Razem z siostr¹ Ver¹, równie znakomit¹
pianistk¹, wprost brawurowo wykonali Koncert c-mollowy
Szostakowicza. Dawno, dawno temu, ju¿ nie¿yj¹cy
trêbacz rosyjski Timofiej Dokszycer - tym utworem i z tej
estrady - wprawi³ w os³upienie publicznoœæ. Teraz d³ugo
nie zapomnimy wystêpu pary jego m³odych rodaków.
Równie¿ „wyklaskanego” bisu: uroczego Romansu
Czajkowskiego na fluegelhorn i fortepian.

Doskona³ym partnerem goœci by³ £ukasz Borowicz,
dyrygent coraz bardziej znajduj¹cy porozumienie z poz-
nañskimi filharmonikami w osi¹ganiu swych ciekawie
przemyœlanych i konsekwentnie realizowanych interpre-
tacji. Udowodni³ to tak¿e w wy³¹cznie orkiestrowych punk-
tach programu: w Sinfonii Ignaza Pleyela, powsta³ej 
250 lat temu i znalezionej niedawno w klasztorze pod
Gostyniem oraz w Suicie „Komedianci” Dmitrija
Kabalewskiego, XX-wiecznego kompozytora rosyjskiego 
a mo¿e szczególnie radzieckiego. Do tych relacji nawi¹za³
te¿ w komentarzu s³ownym Krzysztof Szaniecki. 

(rp) 
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Uniwersytet w pa³acach 

Dom Pracy Twórczej  
Podobno w ci¹¿eñskim pa³acu przebywa³ car

Aleksander I, który tutaj w³aœnie bawi³ na
zaproszenie Wac³awa Gutakowskiego - pier-

wszego œwieckiego w³aœciciela maj¹tku. Tutaj odbywa³y
siê rodzinne spotkania panien Grudziñskich, których
mê¿owie ponoæ bardzo siê nie lubili. Przy jednym stole
siadali Ksi¹¿ê Konstanty - brat cara, Dezydery
Ch³apowski, oficer ordynansowy Napoleona i reforma-
tor rolnictwa w Wielkopolsce oraz pu³kownik Wac³aw
Gutakowski, syn Wielkiego Mistrza Masonerii w Polsce.
Czy dochodzi³o do sporów? - Ten pa³ac ma swoj¹ legendê
- staram siê do niej przekonywaæ odwiedzaj¹cych -
tajemniczo zaczyna swoj¹ opowieœæ pan Andrzej
Karpowicz, kustosz Pracowni Zbiorów Masoñskich BU.
- Czasami nawet myœlê, ¿e biskup Ignacy Raczyñski,
oddaj¹c pa³ac, przekl¹³ go. ¯adnemu z kolejnych w³aœci-
cieli nie przyniós³ on szczêœcia… - dodaje. 

Jesteœmy w Domu Pracy Twórczej UAM w Ci¹¿eniu.
Na rozmowê umówiliœmy siê z panem Andrzejem
Bendziñskim - gospodarzem obiektu oraz Andrzejem
Karpowiczem, który oprócz fascynuj¹cej wycieczki w
czasy Królestwa Kongresowego obieca³ pokazaæ nam
zgromadzone w pa³acu zbiory literatury masoñskiej.
Ci¹¿eñski pa³ac wita nas cisz¹. Nie s³ychaæ nic poza wia-
trem, œpiewem ptaków i… kosiark¹ do trawy. Jak siê za
chwilê dowiemy, prace ogrodnicze w parku nigdy nie
ustaj¹. Trawê kosi siê codziennie. Gdy skosi siê j¹ w jed-
nej czêœci ogrodu, w drugiej pracê trzeba zaczynaæ na
nowo - park bowiem liczy 9 hektarów. Za to ci, którzy
przybywaj¹ tutaj na ptasie koncerty - naprzeciw pa³acu
jest Nadwarciañski Park Krajobrazowy - mog¹ zach-
wycaæ siê bujn¹ roœlinnoœci¹ i widokiem na pradolinê
Warty. - Niektórym ta cisza przeszkadza, dzwoni w
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uszach - mówi Bendziñski - ale s¹ te¿ tacy, którzy
twierdz¹, ¿e w trakcie tygodniowego pobytu w Ci¹¿eniu
skoñczyli rozprawy, na które w Poznaniu poœwiêciliby
nawet miesi¹c.

W trakcie naszej rozmowy Bendziñski kilkakrotnie
odbiera telefon, instruuje obs³ugê: za chwilê pojawiæ ma
siê kolejna wycieczka, a tu zabrak³o kawy. Widaæ, ¿e
miejsce to têtni ¿yciem. Tym razem bêdzie to grupa osób
ze Zwi¹zku Nauczycieli. Pa³ac ze wzglêdu na swoj¹ his-
toriê i rokokow¹ architekturê stanowi atrakcjê turysty-
czn¹ i bywa czêstym przystankiem turystycznym dla
przeje¿d¿aj¹cych têdy wycieczek. 

Obecnie w Ci¹¿eniu jest oko³o 64 miejsc nocle-
gowych. Pozwala to na organizacjê du¿ych konferencji -
w ci¹gu ubieg³ego roku pa³ac odwiedzi³o blisko 1000
osób. Odbywaj¹ siê tutaj seminaria, konferencje,
równie¿ takie o zasiêgu ogólnopolskim, wyk³ady oraz
ró¿nego typu prelekcje. Miesiêcznie takich imprez przy-
pada œrednio dwie lub trzy. W przerwach miêdzy kon-
ferencjami pa³ac s³u¿y spo³ecznoœci lokalnej, organi-
zowane s¹ szkolenia samorz¹dowców i rolników w
sprawach unijnych. Odbywaj¹ siê gala konkursu na
Najlepszego Przedsiêbiorcê Roku Powiatu S³upeckiego
a tak¿e spotkania dotycz¹ce kultury s³owiañskiej i cys-
terskiej, festyny i plenery malarskie. 

Trudno wymieniæ wszystkie imprezy. Niew¹tpliw¹
atrakcj¹ dla pracowników obiektu by³a obecnoœæ
aktorów graj¹cych w filmie „Kto nigdy nie ¿y³”. 
W ci¹¿eñskich pokojach goœcili m.in. Andrzej Seweryn 
i Micha³ ¯ebrowski, którzy tutaj urz¹dzili sobie bazê
noclegow¹. 

XVIII-wieczny pa³ac powsta³ na zamówienie biskupa
poznañskiego Teodora Czartoryskiego. Niestety, jego
fundator zmar³ przed ukoñczeniem budynku. Budowê,
po kilkuletniej przerwie, dokoñczy³ biskup Ignacy
Raczyñski, który ponoæ bardzo polubi³ to miejsce i czês-
to tu bywa³. W 1818 r. Rz¹d Królestwa Kongresowego
przej¹³ dobra ci¹¿eñskie i nada³ je pu³kownikowi
Wac³awowi Gutakowskiemu, najpierw oficerowi
napoleoñskiemu a potem adiunktowi cara Aleksandra I.
W jego maj¹tku, za namow¹ prawdopodobnie ¿ony,
dochodzi³o do spotkañ trzech sióstr, których mê¿owie
przedstawiali tak odleg³e œwiatopogl¹dy. Gutakowski
potrzebowa³ 40 lat, aby straciæ dobra ci¹¿eñskie, nato-
miast jego nastêpcy - jeszcze mniej. Kiedy po wojnie
budynek pa³acu biskupiego przej¹³ UAM, by³ on w
stanie ruiny. Pobie¿ny remont pozwoli³ w tym miejscu
urz¹dziæ magazyn ksi¹¿ek, dopiero z czasem zacz¹³
pe³niæ funkcjê Domu Pracy Twórczej.

G³ówn¹ atrakcj¹ pa³acu s¹ zbiory literatury
masoñskiej. Zgromadzono tutaj oko³o 180 tys. wolu-
minów i s¹ to bodaj¿e najwiêksze tego typu zbiory w
Europie. Pochodz¹ z Rudy Œl¹skiej, gdzie zrabowane z
bibliotek przez Niemców trafi³y w trakcie II wojny œwia-
towej. Z biegiem czasu postanowiono wydzieliæ je w osob-
ny katalog i dziœ tworz¹ jedn¹ z g³ównych atrakcji
pa³acu. Atrakcji, któr¹ nie wszyscy postrzegaj¹ w podob-
nych kategoriach. - Zdarza siê, ¿e przed ci¹¿eñskim
pa³acem zatrzymuj¹ siê autokary z wycieczk¹, która
chce zobaczyæ masona - œmieje siê Bêdziñski. 

Z panem Karpowiczem udajemy siê do czytelni
zbiorów masoñskich. Widok, jaki tam zastajemy, wpra-

wia nas w zdziwienie. To miejsce w niczym nie przypom-
ina czytelni! W latach dziewiêædziesi¹tych odby³o siê tutaj
spotkanie Wielkiej Lo¿y Narodowej Polskiej oraz
spotkanie za³o¿ycielskie Fundacji Sztuka Królewska 
w Polsce, która odegra³a du¿¹ rolê w reaktywacji
masonerii w Polsce. W pokoju zastajemy stó³ przykryty
niebieskim obrusem, na nim kobierzec z symbolik¹ wol-
nomularsk¹, na stole trzy œwiece i Pismo œw. otwarte na
hymnie „O S³owie” z Ewangelii œw. Jana. Pokój
wype³niaj¹ ksi¹¿ki. - Zale¿a³o nam, aby oddaæ klimat
œwi¹tyni masoñskiej - mówi nasz przewodnik. - Proszê
spojrzeæ, wszystkie ksi¹¿ki na tych pó³kach maj¹
niebieskie ok³adki. To jest kolor masonerii. Ustawiaj¹c je
na tych pó³kach, chcieliœmy zwróciæ uwagê na ich piêkno.

W drugiej czêœci pomieszczenia znajduje siê maga-
zyn. Mamy okazjê poogl¹daæ ksi¹¿ki. Wiêkszoœæ z nich
napisana zosta³a w jêzyku niemieckim. Ogl¹damy
opas³e spisy cz³onków izb masoñskich - nieocenione
Ÿród³o wiedzy o masonerii, encyklopedie, ryciny przed-
stawiaj¹ce sceny przyjêcia w kr¹g masonerii. 

Na koniec przechadzamy siê po pa³acowych poko-
jach. Na pierwszym piêtrze ogl¹damy rokokowe sztuka-
terie zdobi¹ce sufit. Przedstawiaj¹ one sceny
rustykalne, wiatraki, muszle. To jedna z niewielu
rzeczy, które zachowa³y siê z dawnego wystroju tych
wnêtrz. - Mamy nadziejê, ¿e po remoncie w pa³acu w
Gu³towie przyjdzie kolej na Ci¹¿eñ - mówi nam gospo-
darz, widz¹c, ¿e przygl¹damy siê zniszczonym par-
kietom. - Na razie wyremontowana zosta³a przybudówka,
w której znajduje siê baza noclegowa, ale liczymy, ¿e w
spichlerzu odziedziczonym po PGR odbêdzie siê wkrótce
remont i powstanie tam sala konferencyjna na 100-120
osób a w piwnicach restauracja i gastronomia.

Z Ci¹¿enia wyje¿d¿amy z niedosytem - chcia³oby siê
wiêcej i d³u¿ej tutaj pobyæ. - Proszê uwa¿aæ - œmieje siê
pan Karpowicz - to jest zaraŸliwe, przyje¿d¿am tu od lat...

Magdalena Zió³ek 

w Ci¹¿eniu

FO
T.

 M
AC

IE
J 

M
ÊC

ZY
Ñ

S
K
I



28

¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
5
 (
1
7
6
) 

m
a
j 
2
0
0
8

na
si
 la
ur
ea

ci

•• Jakie znaczenie ma dla Pani ta nagroda?
- Muszê przyznaæ, i nie jest to kokieteria, ¿e nawet

nie pomyœla³am, ¿e mogê zostaæ wyró¿niona w ten
sposób. Kiedy dr Tomasz Mizerkiewicz, przewodnicz¹cy
komisji referatów, wezwa³ mnie do siebie „w sprawach
administracyjnych”, by³am przekonana, ¿e dotyczyæ to
bêdzie jakiejœ ankiety ewaluacyjnej albo czegoœ podob-
nego. Gdy powiedzia³ o nagrodzie, by³am totalnie
zaskoczona. 

Ta nagroda to dla mnie zaszczyt, chyba najwiêkszy,
jakiego mo¿e dost¹piæ student filologii polskiej na UAM-
ie. To niespodziewane zwieñczenie piêciu lat mojej
nauki.

•• „Dialektyka czystoœci. O Œwirszczyñskiej metafizy-
cznej” - tak brzmi tytu³ Pani pracy, która otrzyma³a
najwy¿sze noty jurorów. Czy by³ to temat zapro-
ponowany w ramach zajêæ z historii literatury pol-
skiej na IV roku czy te¿ owoc Pani prywatnych zain-
teresowañ? Jak wpad³a Pani na pomys³, by anali-
zowan¹ ju¿ na wszystkie sposoby poezjê
Œwirszczyñskiej odczytaæ przez pryzmat kategorii
czystoœci i metafizyki?

- Temat by³ moim pomys³em. Mo¿na powiedzieæ, ¿e
dociera³am do niego z dwóch stron. Po pierwsze, kiedy
wybiera³am temat referatu, by³am ju¿ po wstêpnej
deklaracji dotycz¹cej tematu pracy magisterskiej.
Wiedzia³am, ¿e chcê zaj¹æ siê wspó³czesn¹ poezj¹
metafizyczn¹ i religijn¹. Powiedzia³am o tym
opiekunowi naukowemu, dr. Tomaszowi
Mizerkiewiczowi i stwierdziliœmy, ¿e to dobry trop. Po
drugie, po kilku rozmowach dr Mizerkiewicz zapro-
ponowa³ Annê Œwirszczyñsk¹. To by³ strza³ w
dziesi¹tkê, poniewa¿ od kilku lat przygl¹da³am siê tej
poetce i z du¿¹ przyjemnoœci¹ zajê³am siê badaniem jej
twórczoœci. Kategoria czystoœci natomiast by³a
odkryciem zwi¹zanym œciœle z jej poezj¹. Stara³am siê
znaleŸæ coœ, o czym jeszcze nic nie napisano.
Zdecydowanie ucieka³am od kategorii feministycznych,

w jakich najczêœciej opisywano Œwirszczyñsk¹. A „czys-
toœæ” to by³o s³owo-klucz, które zwróci³o moj¹ uwagê w
jej twórczoœci. Œwirszczyñska pisze np.: „Nieludzko
czysta / jak zabite ¿ycie”. Do dziœ mnie to intryguje.

•• G³ówna teza Pani referatu?
- Czystoœæ jest dialektyczna, a Œwirszczyñska jest

poetk¹ metafizyczn¹. To wszystko jest w temacie. Piszê o
tym, ¿e jej poezja jest poszukiwaniem ugruntowanej pod-
miotowoœci, zmaganiem siê z kwesti¹ w³asnej cielesnoœci.
No i oczywiœcie jest to twórczoœæ otwarta na inny wymiar
doœwiadczania. Czystoœæ, której nie da siê jednoznacznie
okreœliæ nie mo¿na jej zinterpretowaæ ani przez pryzmat
tradycyjnej nauki moralnej, ani w ró¿nych kontekstach
wspó³czesnej filozofii   jest w poezji Œwirszczyñskiej
wynikiem nieustannego poszukiwania odpowiedzi,
reakcj¹ na wa¿ne ludzkie potrzeby, dla niej podstawowe:
wolnoœci, ekspiacji, mi³oœci, szczêœcia i duchowoœci.

••W recenzji jury podkreœli³o, i¿ posiada Pani
„œwietn¹ znajomoœæ gruntu filozoficznego”, po którym
przychodzi Pani st¹paæ w swojej pracy. Sk¹d ta œwiet-
na znajomoœæ filozofii u studentki polonistyki?

- Jest wynikiem poszukiwañ podjêtych na potrzeby
tego referatu. Nie mo¿na pisaæ o metafizyce, nie posi-
adaj¹c choæby minimalnej wiedzy z tego zakresu.

•• Dlaczego wybra³a Pani polonistykê? Nigdy nie
myœla³a Pani o innym kierunku?

- Wiedzia³am, ¿e to pytanie musi siê pojawiæ.
Szczerze mówi¹c, posz³am na polonistykê ze wzglêdu na
specjalizacjê dziennikarsk¹. Na studiach odkry³am jed-
nak, ¿e w tym wzglêdzie trochê siê pomyli³am.
Spostrzeg³am natomiast coœ znacznie cenniejszego, ¿e
studia humanistyczne pomagaj¹ zrozumieæ cz³owieka 
i œwiat. Myœlê, ¿e to jest tym najcenniejszym, co z nich
wynoszê. A rozkochanie w literaturze by³o od zawsze i
do teraz we mnie zosta³o…

Dziêkujê za rozmowê

Laur polonistyczny
Z Edyt¹ So³tys, tegoroczn¹ laureatk¹ najbardziej znacz¹cego
wyró¿nienia, jakim dla studentów polonistyki jest Grand Prix
Konkursu na Najlepszy Referat Studencki, organizowanego
co roku przez dyrekcjê Instytutu Filologii Polskiej, 
rozmawia Danuta Chodera-Lewandowicz

Dwie studentki III roku specjalnoœci biologia
œrodowiska: Agata Czapracka i Wiktoria Szyd³o w 

6-osobowym zespole studentów Wydzia³u Matematyki i
Informatyki UAM, Wydzia³u Biologii UAM i Akademii
Sztuk Piêknych w Poznaniu kierowanym przez mgr.
Tomasza Gdalê (doktoranta WMiI UAM) dosz³y do
fina³u i wygra³y w ogólnopolskim konkursie Imagine
Cup w g³ównej kategorii projektowanie oprogramowa-
nia dziêki opracowaniu systemu LifeTracker wspoma-
gaj¹cego kontrolê stanu populacji.

Organizowany przez firmê Microsoft jest jednym z
najbardziej presti¿owych œwiatowych konkursów
informatycznych. Po raz pierwszy w jego historii
zwyciêstwo w finale ogólnopolskim w tej kategorii
przypad³o UAM a nie jednej z wiod¹cych politechnik
w Polsce.

Zespó³, do którego nale¿¹ Agata Czapracka 
i Wiktoria Szyd³o, bêdzie reprezentowa³ Polskê w œwia-
towym konkursie Imagine Cup, który odbêdzie siê w
Pary¿u w lipcu br.

Imagine Cup
Studentki UAM w reprezentacji Polski 
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Poznañ
wyró¿nia 

najlepszych

Pod koniec kwietnia rozstrzygniêta zosta³a
czwarta ju¿ edycja konkursu „Nagroda Miasta
Poznania za wyró¿niaj¹c¹ siê pracê doktorsk¹” 

i „Nagroda Miasta Poznania za wyró¿niaj¹c¹ siê pracê
magistersk¹”. Spoœród 9 rozpraw doktorskich oraz 
37 prac magisterskich ostatecznie kapitu³a wy³oni³a 
3 nagrodzone i 4 wyró¿nione prace magisterskie oraz 
3 nagrodzone i 4 wyró¿nione prace doktorskie. Do grona
laureatów do³¹czy³ Micha³ Beim z rozpraw¹ doktorsk¹
napisan¹ pod okiem prof. dr. hab. Waldemara
Ratajczaka na Wydziale Nauk Geograficznych 
i Geologicznych Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. 

Micha³ jest autorem publikacji w czasopismach 
popularno-naukowych i naukowo-technicznych, akty-
wnie uczestniczy w konferencjach naukowych, g³ównie
z zakresu transportu i gospodarki przestrzennej, jest
koordynatorem wielkopolskiego programu „Regio
Futures Programme” prowadzonego pod auspicjami
Ministerstwa Rozwoju Regionalnego. 

O konkursie, planach na przysz³oœæ 
i zainteresowaniach   
z Micha³em rozmawia Marta Dzionek

•• Temat Twojej pracy „Modelowanie procesu sub-
urbanizacji w aglomeracji poznañskiej z wykorzys-
taniem sztucznych sieci neuronowych i automatów
komórkowych” brzmi dla laika doœæ zagadkowo,
czego dotyczy³y Twoje badania naukowe?

- Badania posiada³y dwa aspekty: planistyczny 
i informatyczny. W pierwszym z nich bada³em dlaczego
ludzie wyprowadzaj¹ siê z Poznania i dlaczego buduj¹
swoje domy na przedmieœciach. W drugim aspekcie
podj¹³em siê próby komputerowej symulacji jak bêdzie
wygl¹da³ rozk³ad ludnoœci za 5, 10 i 15 lat. O ile druga
czêœæ jest eksperymentem  zastosowania narzêdzi infor-
matycznych (sztucznych sieci neuronowych 
i automatów komórkowych) do prognozowania
przysz³oœci, którego wyniki zweryfikuje samo ¿ycie, to w
pierwszej czêœci uda³o siê uzyskaæ bardzo konkretne 
i praktyczne wnioski. Du¿¹ pomoc¹ by³o tutaj stypen-
dium ZPORR dla najlepszych uczestników studiów dok-
toranckich w Wielkopolsce, dziêki któremu mog³em
badaniami ankietowymi obj¹æ blisko szeœciuset
mieszkañców poznañskich suburbiów. Tekst doktoratu
mo¿na zobaczyæ na stronie internetowej
http://beim.hti.pl/doktorat/michal_beim_doktorat.pdf

•• Co przyniós³ Tobie udzia³ w konkursie? 
- Najwiêksz¹ satysfakcj¹ by³o dla mnie, ¿e tematyka

rozprzestrzeniania miast, która, gdy podejmowa³em siê
pisania doktoratu prawie piêæ lat temu, wydawa³a siê

marginalna i niedostrzegana przez opiniê spo³eczn¹,
praktyków czy nawet naukê cieszy siê obecnie szerokim
zainteresowaniem, w tym tak¿e w³adz samorz¹dowych,
czego dowodem jest ta nagroda. Cieszê siê, ¿e uda³o siê
trochê wyprzedziæ bieg zdarzeñ.

•• Czy fakt otrzymania nagrody ma jakiœ wp³yw na
przebieg Twojej  kariery, planujesz kontynuacjê
pracy naukowej na UAM? 

- W planach mam kontynuacjê pracy na UAM, choæ
- jeœli bêdzie to mo¿liwe - chcia³bym nabraæ szlifów na
jakimœ stypendium w Wielkiej Brytanii czy Niemczech.
Na tamtejszych uniwersytetach tworzy siê idee, które
równie¿ determinuj¹ polsk¹ urbanistykê i gospodarkê
przestrzenn¹. By³oby bardzo ciekawie poznaæ to 
u Ÿróde³.

•• Powiedz w kilku s³owach o swoich zainteresowa-
niach, aktywnie bierzesz udzia³ w ¿yciu publicznym:
Stowarzyszenie „Sekcja Rowerzystów Miejskich”,
cz³onek zarz¹du Stowarzyszenia Inicjatyw
Niezale¿nych „Mikuszewo”, cz³onek Rady
Programowej Regionalnej Strategii Rozwoju
Transportu dla Województwa Wielkopolskiego, jak
znajdujesz na to wszystko czas?

- Z t¹ strategi¹ to by³ krótkotrwa³y epizod - po pó³
roku dokument zosta³ przygotowany i poddany pod
g³osowanie, a zespó³ siê rozwi¹za³. Niew¹tpliwie
najwiêcej czasu poœwiêcam pracy spo³ecznej na rzecz
ruchu rowerowego. Z jednej strony jest to opiniowanie
projektów budowlanych, analizy koncepcji oraz doku-
mentów strategicznych; z drugiej strony interwencje w
- wydawa³oby siê - b³ahych sprawach: zbyt wysokiego
krawê¿nika, niew³aœciwego stojaka rowerowego itp.
Praca taka daje nie tylko satysfakcjê, ¿e wychodzi siê
naprzeciw s³owom Ewangelii œw. £ukasza, ¿e „komu
wiele dano, od tego wiele wymagaæ siê bêdzie”, ale
dostarcza równie¿ cennej wiedzy praktycznej, przydat-
nej w dydaktyce. Mam czasami wra¿enie, ¿e moi stu-
denci to równie¿ doceniaj¹. A czas? Jakoœ z Bo¿¹ pomoc¹
siê udaje to, póki co, wszystko godziæ, choæ gdyby nie
moje lenistwo, to móg³bym coœ jeszcze czyniæ.

•• Czego mo¿na Tobie ¿yczyæ w dalszej pracy?
- Myœlê, ¿e najprzyjemniejsze chwile ka¿dej z osób

zajmuj¹cych siê nauk¹ to te, gdy teoria znajduje
prze³o¿enie na praktykê. ¯yczy³bym sobie wiêcej takich
chwil. Ponadto chcia³bym na rok, dwa wyjechaæ na tzw.
post-doca. W nieco dalszej perspektywie ¿yczy³bym
sobie napisaæ rozprawê habilitacyjn¹ w ustawowym ter-
minie a mo¿e i szybciej. 

Dziêkujê za rozmowê 

Do grona laureatów do³¹czy³ Micha³ Beim z rozpraw¹ doktorsk¹ napisan¹ 
pod okiem prof. dr. hab. Waldemara Ratajczaka.
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Wielu wieszczy³o ju¿ zmierzch ksi¹¿ek i trady-
cyjnego czytelnictwa, zachwycaj¹c siê mo¿liwoœ-
ciami, jakie otworzy³ Internet - e-bookami i 

e-papierem. Jednak biblioteki wysz³y obronn¹ rêk¹, wzbo-
gacaj¹c swoj¹ ofertê o elektroniczne bazy danych,
mo¿liwoœæ czytania czasopism z domowego komputera
oraz zamawianie t¹ drog¹ ksi¹¿ek. Dzisiaj komputery,
obok ksi¹¿ek oczywiœcie, s¹ podstawowym wyposa¿eniem
ka¿dej placówki. Odbywaj¹cy siê w dniach 5-11 maja
Tydzieñ Bibliotek, w tym roku pod has³em „Biblioteka
miejscem spotkañ” przekonuje, ¿e placówki te s¹ nadal
istotnym elementem kulturalnej mapy ka¿dego miasta 
i niezbêdn¹ czêœci¹ ka¿dej uczelni. 

W organizacjê w³¹czy³y siê: Biblioteka Uniwersytecka
UAM, Biblioteka Politechniki Poznañskiej, Biblioteka
Raczyñskich, Biblioteka Uniwersytetu Przyrodniczego,
Biblioteka Akademii Wychowania Fizycznego, Biblioteka
PTPN, Biblioteka Uniwersytetu Medycznego, Biblioteka
Kórnicka PAN, Biblioteka Miejska w Luboniu, Biblioteka
Publiczna Miasta i Gminy w Œremie, Biblioteka
Publiczna Gminy Nowe Miasto nad Wart¹, 
Biblioteka Gminna w Rokietnicy. W ramach Tygodnia
Bibliotek odby³o siê wiele prelekcji, wyk³adów, szkoleñ
oraz wystaw: np. „Przy³apani na czytaniu”, która obra-
zowa³a znane postaci poch³oniête lektur¹ oraz prezentac-
ja najciekawszych zbiorów Biblioteki Kórnickiej. 
O najwa¿niejszych zjawiskach wspó³czesnej polszczyzny

opowiada³ w Bibliotece Uniwersyteckiej UAM prof. Jan
Miodek. Du¿ym zainteresowaniem cieszy³a siê równie¿
prelekcja dotycz¹ca Wikipedii, fenomenu, który ka¿demu
pozwala poczuæ siê jak encyklopedysta. Istnieje jednak
druga strona medalu, na ni¹ zwracano uwagê - informa-
cje publikowane w Wikipedii nale¿y starannie wery-
fikowaæ. Internet jako medium pe³en jest informacji
bezwartoœciowych, nale¿y je umiejêtnie odsiaæ. Dotyczy
to zw³aszcza osób, które nie dysponuj¹ odpowiednim
zasobem wiedzy, pozwalaj¹cym na ocenê wiadomoœci pod
k¹tem ich wiarygodnoœci i przydatnoœci. 

Wizyty w bibliotekach przekonuj¹, ¿e miejscom tym
przedwczeœnie przepowiadano zmierzch dzia³alnoœci.
Nadal têtni¹ one ¿yciem, placówki akademickie pêkaj¹ w
szwach, realizowane s¹ kolejne inwestycje, by wspomnieæ
przysz³e siedziby bibliotek Uniwersytetu Medycznego i
Politechniki Poznañskiej czy Wydzia³u Filologii Polskiej i
Klasycznej Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza.
Studenci coraz czêœciej doceniaj¹ nowoczesne formy
korzystania z zasobów bibliotek, wielokrotnie wymuszaj¹c
rozwój infrastruktury. Biblioteki zapraszaj¹ równie¿ coraz
m³odszych czytelników, przekonaæ siê o tym mogli
maturzyœci, którzy przyszli do Biblioteki Uniwersyteckiej
na szkolenie z zakresu poszukiwania informacji, tak przy-
datnych przy opracowaniu maturalnej prezentacji. W XXI
wieku biblioteki maj¹ siê œwietnie i nic nie zapowiada, by
mia³o siê to zmieniæ. Marcin Piechocki

Myli³ siê ten, kto wybieraj¹c siê na spotkanie z
profesorem Grossem, s¹dzi³, ¿e dyskusjê
zdominuje jego ostatnia ksi¹¿ka „Strach.

Antysemityzm w Polsce tu¿ po wojnie. Historia moral-
nej zapaœci”, która wzbudzi³a wiele kontrowersji i by³a
szeroko komentowana w Polsce. Nazwisko goœcia z USA
by³o magnesem, który skutecznie przyci¹gn¹³ 29 kwiet-
nia studentów na Wydzia³ Nauk Politycznych i
Dziennikarstwa na Morasku. Przez jednych ods¹dzany
od czci i wiary, przez innych ceniony za umiejêtne
odkrywanie ciemnych kart historii Polski, okaza³ siê byæ
przystêpnym i sprawnym mówc¹, który szybko zjedna³
sobie sympatiê, jak siê wkrótce przekona³, nie³atwych
rozmówców. Wprowadzaj¹c do dyskusji, dr Piotr
Forecki, organizator spotkania, przypomnia³, ¿e profe-
sor Gross jest autorem nie tylko najbardziej znanych w
Polsce „S¹siadów” i „Strachu”, ale równie¿ innych
cenionych pozycji: „Revolution from Abroad. The Soviet
Conquest of Poland`s Western Ukraine and Western
Belourussia” i „Polish society under German occupa-
tion: the Generalgouvernement, 1939-1944”. Pierwsz¹
czêœæ spotkania wype³ni³o wprowadzenie profesora
Grossa, w którym przybli¿y³ on t³o historyczne swoich
badañ oraz wyjaœni³, co sk³oni³o go do podjêcia tego
w³aœnie tematu. Wype³niona po brzegi sala spokojnie
wys³ucha³a mini-wyk³adu, jednak widaæ by³o, ¿e wielu
studentów niecierpliwie wyczekuje mo¿liwoœci zadania
pytañ prelegentowi. Dotyczy³y one miêdzy innymi roli i
postawy Koœcio³a katolickiego podczas tragicznych
wydarzeñ, jakie rozegra³y siê w wielu miejscach w
Polsce po zakoñczeniu II wojny œwiatowej. Studentów
interesowa³o równie¿, jak w tym okresie problem anty-
semityzmu wygl¹da³ w innych europejskich krajach i

czy nasz kraj by³ ewenementem, czy mo¿e raczej wpisy-
wa³ siê w pewn¹ szersz¹ tendencjê. Wiele dyskusji
wywo³a³o pytanie o spo³eczny odbiór Holocaustu i anty-
semityzmu, który wygra³ w swoistej rywalizacji o palmê
pierwszeñstwa w cierpieniu. Tak szeroko dyskutowana
nie by³a przecie¿ chocia¿by eksterminacja Kurdów pod-
czas I wojny œwiatowej. W wypowiedziach uczestników
spotkania pojawia³y siê równie¿ zarzuty, spoœród
których wiele obecnych by³o w debacie publicznej, jaka
toczy³a siê po ukazaniu siê „Strachu”. Autorowi zarzu-
cono miêdzy innymi nadmiern¹ ³atwoœæ w pos³ugiwaniu
siê generalizacjami i dosadnymi stwierdzeniami i zbyt-
nie eksponowanie w³asnych przekonañ. Jeden ze stu-
dentów spyta³ wrêcz, czy profesor nie czuje siê winny
tego, ¿e Polacy i Polska postrzegani s¹ przez pryzmat
jego ostatniej ksi¹¿ki, która przypomnijmy, najpierw
ukaza³a siê w USA. Profesor Gross studzi³ jednak
zapa³y, t³umacz¹c, ¿e nie spotka³a siê ona z wiêkszym
odzewem i Polska nie jest szczególnym obiektem zain-
teresowania obywateli wiêkszoœci krajów. Jak jednak
s³usznie zauwa¿y³ dr Piotr Forecki, ukaza³o siê wiele
znakomitych ksi¹¿ek (by wspomnieæ „Utajone miasto.
¯ydzi po „aryjskiej” stronie Warszawy 1940-1945”
Gunnara Paulssona). ¯adna z nich nie zdoby³a jednak
takiego rozg³osu i w takim stopniu nie trafi³a do
spo³ecznej œwiadomoœci jak „Strach” Jana Tomasza
Grossa, której autor niekiedy œwiadomie prowokuje
czytelników. Zarówno liczba chêtnych, którzy zdecy-
dowali siê przyjœæ na spotkanie, jak i poziom dyskusji,
przekonuj¹, ¿e studenci chc¹, by uczelnia by³a miejscem
debat i zaprasza³a na spotkania osoby wyraziste 
i ciekawe a nawet takie, które budz¹ kontrowersje. 

Marcin Piechocki

Biblioteka miejscem spotkañ

Strach po Zag³adzie

Jan Tomasz Gross na UAM
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